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iDNES.cz/Premium

Svět exkluzivních článků
a zábavy čeká na Vás!

zdarma zdarma výhody

Prémiové

Filmy
zdarma

Knihy
zdarma

vstupenky

Mobilní
výhody

vstupenkyky
Digitální

předplatné
Exkluzivní
články



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Středa, 6. listopadu 2019
Č. 208, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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Z MARKA EBENA SE
STAL RYTÍŘ VALERIÁN
MODERÁTOR STARDANCE SI ODSKOČIL DO VÁNOČNÍ POHÁDKY STRANA 15

Svátek slaví: Liběna

Nejen v Německu. Části Berlínské zdi stojí i v Japonsku nebo Mexiku
V německé metropoli v sobotu vyvrcholí oslavy 30. výročí pádu nechvalně známé Berlínské zdi. Kulaté jubileum přelomové události si budou lidé
připomínat po celém světě, například ve městech, kde stojí betonové fragmenty zdi. Berlínský beton najdete na všech kontinentech kromě Antarktidy,
na snímku je památník v indonéské Jakartě. Galerii dalších míst najdete na straně 13. AP

Národ paštikářů? Ne,
turisté hledají luxus
Obří parníky. Na palubách lodí brázdících Středozemní moře přibývají i čeští výletníci. Přístavy trpí. Italské
Benátky jsou jedním z měst, kde lidé hlasitě protestují. Emise. Pravidla se mají zpřísnit i na Vltavě STRANA 10
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Některé zastávky
hromadné dopra-
vy stále čekají na
svůj zrod. Zastupu-
jí je proto makety.

Když to neexistuje, tak si to
vyrobíme. Tohle heslo razí
mnoho šprýmařů, kteří v Pra-
ze budují fiktivní zastávky
MHD. Ta nejčerstvější, Zeman
station, vznikla v šesté měst-
ské části. Upozornil nás na ni
čtenář Roman Kubarič.
„Jde o nový název pro Ná-

draží Praha-Veleslavín,“ oko-
mentoval červený transpa-
rent zdobící jednu z přileh-
lých rozpadlých budov na do-
hled od trati Kubarič.
Falešnou vlakovou stanici

mají i v Praze 8. Z dřevěných
palet postavená maketa za-
stávky Praha-Karlín, jež se na-
chází na dohled odMasaryko-
va nádraží, je instalací dvoji-
ce umělců – Ivy Dvořákové
aOndřeje Pokoje. Fiktivní sta-
nice metra Nemocnice Krč,
jež měla i eskalátor zabořený
do chodníku, vyrostla na po-
pud několika politiků před
pěti lety u Thomayerovy ne-
mocnice. V přístup do budou-
cí podzemní železniční stani-
ce se také před dvěma lety
proměnil vstup do metra na
Karlově náměstí.
Své fiktivní zastávky MHD

mají i v regionech. Například
v Pardubicích se jako přestup-
ní stanice maskuje místní
podnik Palác Hybský. V Brně
pakmají falešnou stanicimet-
ra Pekařská. FILIP JAROŠEVSKÝ Předloni se Karlovo náměstí proměnilo v železniční stanici.

V Karlíně loni postavili dřevěnou zastávku. ARCHIWEB, M. BARBUŠČAK

V roce 2014 upozornili členové ČSSD na sliby magistrátu. ČSSD

Na přezdívku Nádraží Veleslavín upozornil čtenář. R. KUBARIČ

Nezastavujeme! Jsou fiktivní

Víc peněz v důchodu už není jen sen
Myslel jsem, že vdůchodu
budeme za vodou, když se nám
podařilo našetřit na důma ten
ještě předdůchodemsplatit.Mý-
lil jsem se. Ženanaštěstí nedávno
objevila Rentu z nemovitosti.

Byli jsme zvyklí žít aktivně. Výlety,
kultura, dovolené a radost nám
dělala i možnost podporovat naše
děti. V důchodu jsme zjistili, že
náš dosavadní životní styl je ne-
udržitelný. Vydávali jsme o dost
víc, než činili naše důchody. A tak
nastalo uskromňování.

Kde sehnat peníze
Začal jsem přemýšlet, jak bychom
jako důchodci mohli přijít k peně-
zům. Prodej bytu jsem zavrhl. Stě-
hovat se mi nechtělo a o prodeji
s právem dožití jsem slyšel nejed-
nu smutnou příhodu, jak seniora
nový majitel z bytu vystrnadil.

Pak mě napadly naše děti. Dům
jednou zdědí, tak by nám mohly
finančně přispívat. Ale mají své
rodiny a peněz nazbyt taky ne-
mají.

Klasickou půjčku nám kvůli věku
jen tak někdo nedá, a když tak
za vysoký úrok a hlavně s povin-
ností měsíčních splátek.

Peníze i bez prodeje domu
A pak žena přišla s tím, že nás za-
chrání Renta z nemovitosti. Mu-
sel jsem uznat, že varianta využít
náš dům, abychom z něj získali
nějaké peníze bez nutnosti ho
prodat, mi přišla sympatická.

Renta z nemovitosti je hypoteční
úvěr zajištěný nemovitostí – ale
za života se nesplácí. Takže když
si takto půjčíme peníze, budou
jejich splacení řešit až děti, jak-
mile oba zemřeme.

Důstojný život je zpět
Firma FINEMO.CZ, která Rentu
nabízí, brzy získala mou důvě-
ru. Jednali s námi vždy otevřeně
a nijak na uzavření smlouvy ne-
tlačili. Navíc jsem se dozvěděl,
že firmu bude kontrolovat Česká
národní banka, tak to mou důvě-
ru ještě posílilo. Nyní dostáváme
10 tisíc Kč měsíčně a já jsem na-
dšený, že můžeme zase žít náš
staronový život plný aktivit.

Výhody Renty z nemoVitosti:

Získáte peníze na cokoli
(najednou či postupně).

Za života nemusíte nic splácet.

Zůstáváte bydlet doma a jste nadále
majitelem svého bytu či domu.

Můžete žít důstojněji a život si více užívat

ChCete věDět víC?

Přečtěte si příběhy klientů a odpovědi
na nejčastější dotazy na www.rentaznemovitosti.cz.

Vyžádejte si orientační kalkulaci zdarma.

můžete nám také zavolat na tel. 233 321 850.

Jsme držiteli licence České národní banky
na poskytování spotřebitelských úvěrů.

foto za

300
Kč

inzerce
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9490

-43%
169,-

Vepřová kýta bez kosti – v celku
• chlazená
• 1 kg

790

-38%
12,90�

Kaki
• 1 ks 1990

-39%
32,90�

Čerstvá vejce M
• 10 ks
• 1 ks = 1,99 Kč
• do vyprodání zásob

990

-28%
13,90�

BASIC mléko
• 1,5%
• 1 l

790

-46%
14,90�

Poděbradka
• ochucená minerální voda
• 1,5 l
• 1 l = 5,27 Kč
• vybrané druhy

8490

-41%
144,90�

Božkov Tradiční
• 35%
• 0,5 l
• 1 l = 169,80 Kč
• v nabídce také

další vybrané druhy
za 104,90 Kč

Seznam všech prodejen na www.albert.czAkce platí v prodejnách Albert hypermarket od středy 6. 11. do úterý 12. 11. 2019
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

PŘEKVAPTE
DÁRKY OD SRDCE

MAXIMÁLNĚ

5KS
/1 DEN

MAXIMÁLNĚ

49KS
/1 DEN

9490

-43 %-43 %
169,-

Vepřová kýta bez kosti – v celkuVepřová kýta bez kosti – v celku
• chlazená
• 1 kg

790

-38%
12,90712,907 �7 �712,90�12,90712,907 �712,907

Kaki
• 1 ks• 1 ks 1990

-39%
32,90�9 �932,90�32,90

Čerstvá vejce M
• 10 ks
• 1 ks = 1,99 Kč
• do vyprodání zásob• do vyprodání zásob

990

-28%
13,90�9 �913,90�13,90

BASIC mlékoBASIC mléko
• 1,5%
• 1 l

790

-46%
14,90�7 �714,90�14,90

Poděbradka
• ochucená minerální voda
• 1,5 l
• 1 l = 5,27 Kč
• vybrané druhy• vybrané druhy

8490

-41%
144,90�4 �4144,90�144,90

Božkov TradičníBožkov Tradiční
• 35% 
• 0,5 l 
• 1 l = 169,80 Kč• 1 l = 169,80 Kč
•  v nabídce také •  v nabídce také 

další vybrané druhy další vybrané druhy 
za 104,90 Kčza 104,90 Kč

Seznam všech prodejen na www.albert.czAkce platí v prodejnách Albert hypermarket od středy 6. 11. do úterý 12. 11. 2019 
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

PŘEKVAPTEPŘEKVAPTEPŘEKVAPTEPŘEKVAPTE
DÁRKY OD SRDCEDÁRKY OD SRDCEDÁRKY OD SRDCE

MAXIMÁLNĚ

5 KS
/1 DEN

MAXIMÁLNĚ

49 KS
/1 DEN

inzerce

Nezaměstnanost čerstvých
absolventů středních škol
a učilišť každým rokem kle-
sá. Zatímco celková míra ne-
zaměstnanosti se během po-
sledních šesti let snížila zhru-
ba dvojnásobně, počet matu-
rantů, kteří nenašli ihned po
studiu práci, klesl čtyřnásob-
ně, u absolventů učilišť až šes-
tinásobně. Vyplývá to z dat
Národního ústavu pro vzdělá-
vání. „Absolventi jsou ve fir-
mách žádaní, ale současně ne-
dostatkoví. Od roku 1990 na-
stupuje do prvních ročníků
škol stáleméně studentů, což
je pro firmy znepokojivé ze-
jména v době ekonomického
růstu a vyčerpaného trhu prá-
ce. Určité zlepšení je ale mož-
né očekávat už od roku 2020,
přičemž je nutné počítat
s tím, že u vysokoškoláků to
bude až o deset let později,“
uvedl Lukáš Hendrych z pora-
denské společnosti BDO.
Maturanti jsou na trhu prá-

ce úspěšní, ale prý nestačí vy-
krývat silnou poptávku firem
po zaměstnancích se středo-
školským vzděláním. Vedle ji-
ných faktorů za to může de-
mografický vývoj populace
za posledních 30 let a setrva-
lý strmý pokles počtu patnác-
tiletých žáků. Nepří- znivý vý-
voj by se měl začít pozvolna
měnit již příští rok. Výrazný
obrat ale nastane až po roce
2030, kdy se v Česku zvýší po-
čet mladých absolventů do
24 let ze současných 305 tisíc
na 413 tisíc lidí.
Zaměstnavatelé podle Jit-

ky Součkové z personální
agentury Grafton reagují na
vyčerpaný pracovní trh i tak,
že u nových pracovníků již
nevyžadují za každou cenu
praxi či zkušenosti. „Pryč je

doba, kdy trvali na vysoko-
školském vzdělání u pozic,
kde to nebylo zapotřebí.
Nicméně kde je nutná vysoká
škola, tam se bez ní uchazeči
neobejdou,“ uvedla. Firmy
budou podle oborníků muset

optimalizovat svoji personál-
ní politiku, chtějí-li zužitko-
vat potenciál, který jim v příš-
tích letech nabídne demogra-
ficky zesílený trh práce. Po-
dle Hendrycha pomohou
i propracované partnerské

programy se školami a place-
né stáže. „Výborně funguje
podpora studentů formou
placených stáží nebo praktic-
kých školení přímo ve fir-
mách, ale je třeba ji uskuteč-
ňovat v masivnějším měřít-

ku. Vždyť pouze pětina stu-
dentů zná firmu, která se sna-
ží tímto způsobem zkvalitnit
úroveň školství,“ poznamena-
la ředitelka technologické
společnosti Schneider
Electric Ida Ročňáková. ČTK

Číslo dne

500
Největší lyžarské areály v Čes-
ku investovaly před letošní
zimní sezonou přes půl miliar-
dy korun do lepších služeb.
Na horách lyžaři najdou čtyři
nové sjezdovky, loni jich při-
bylo osm. Nové lanovky jsou
na Klínovci či Lipně. Tam je
k dispozici i nová snowcrosso-
vá trať a sjezdovka, ve SkiRe-
sortu Černá Hora – Pec bude
možné projet už 50 kilometrů
sjezdovek na jeden skipas.
K rozšíření sjezdovky došlo
i na Tanvaldském Špičáku.
Skiareály investují i do udrži-
telných technologií. Mezi ně
patří kromě úspory energií
technologie SNOWsat, díky
které se pomocí analýzy sate-
litních snímků zasněžuje jen
tam, kde je to nutné. Dochází
tak k úsporám vody.

Po střední škole. O mladé je zájem
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Možný příští šéf
KSČMmírnil svoje
vyjádření o obě-
tech ze srpna 1968.

Místopředseda KSČM Stani-
slav Grospič se omluvil za vý-
rok k obětem srpna 1968. Vy-
stoupení označil za nešťast-
né, vstup vojsk zemí bývalé
Varšavské smlouvy byl podle
něj špatný. O lidech, kteří ze-
mřeli při invazi a okupaci,
tvrdil, že to byly vesměs oběti
dopravních nehod. „Velice se
za svoje vyjádření omlou-
vám,“ řekl Grospič.
Grospič svými původními

slovy o tom, že nešlo o oběti
okupace, ale dopravních ne-
hod, reagoval na přijetí záko-
na, podle nějž má být nově
v kalendáři uveden 21. srpen
jako Den památky obětí inva-
ze a následné okupace vojsky
Varšavské smlouvy. Schválila

to Sněmovna hlasy všech
stran s výjimkou KSČM. Z ko-
munistů zákon podpořil jedi-
ný, Jiří Dolejš.
„Základní premisa z naše-

ho pohledu souvisí s tím, že
se nejednalo o okupaci. Byl to
tragický moment, nebyl
správný tenmoment, to jsme
řekli několikrát, ale nebyla
nijak odzbrojena Českoslo-
venská armáda, bezpečnost-
ní složky, likvidována státní
moc, například jako v přípa-
dě okupace nacistickým Ně-
meckem. Největší problém
s tímměla samotná komunis-
tická strana. Bylo to díky
tomu, že strana v čele s Ale-
xandremDubčekem nezvlád-
la danou situaci, a ty oběti,
které jste tady zmiňovala, to
byly oběti, které vesměs po-
cházely z dopravních nehod.
Čili samozřejmě, myslím si,
že si zaslouží vzpomínat, vyjá-
dřit jim úctu. Ale nebyly to
oběti žádných ozbrojených
bojů nebo aktivního ozbroje-

ného boje,“ řekl před 14 dny
v Českém rozhlasu Grospič,
který patří k ortodoxnímu
křídlu strany. Komunisté se
poté od jeho slov nijak ne-
distancovali.
Server iDNES.cz má infor-

mace, že Grospič chce usilo-
vat v příštím roce o post šéfa
strany. Zatím to veřejně nepo-
tvrdil. iDNES.cz

Stanislav Grospič MAFRA

Chráněná dílna v jihlavské firmě ČTK

Zavolejte-bezplatná linka:✆ 800 320 030 ❙ www.nikal-zajezdy.cz
Naše kancelář v Česku: Pořadatel zájezdů: NIKAL s.r.o., Lesná 102 • 67102 • Šumná provozovna: Kotkova 710/3 • 66902 Znojmo
IČO: 26276186 • Tiskové chyby vyhrazeny • Ceny jsou uvedeny pro osobu na dvojlůžkovém pokoji CZ19MET111

Váš akční kód
telefonicky + internet:

Jubileum! Ceny jako před 10 lety!
Nejkrásnější zájezdy za nejnižší ceny!CESTOVNÍ KANCELÁŘ

✔ Doprava autobusem (ve vybraných termínech)
nebo Tankovací karta (Hodnota 300 Kč/osoba)

✔ 6 nocí v hotelu Harmonia / Alegro
ve dvoulůžkovém pokoji

✔ Plná penze
✔ 12 lázeňských procedur

LÁZNĚ PIEŠŤANY 7 dní
namísto 11490 Kč

od6990 Kč

Včetně plné penze

ve 3* hotelu!

✔ Doprava autobusem (ve vybraných termínech)
nebo Tankovací karta (Hodnota 300 Kč/osoba)

✔ 6 nocí v Relax Hotelu Fim*** nebo
v penzionu Horec ve dvoulůžkovém pokoji

✔ Polopenze
✔ 10 lázeňských procedur

LIPTOVSKÝ JÁN 7 dní
namísto 13490 Kč

od8990 Kč

Včetně polopenze

ve 3* hotelu!

✔ Doprava autobusem (ve vybraných termínech)
nebo Tankovací karta (Hodnota 300 Kč/osoba)

✔ 6 nocí v hotelu Most Slávy
ve dvoulůžkovém pokoji

✔ Plná penze
✔ 12 lázeňských procedur

TRENČIANSKE TEPLICE 7 dní
namísto 12490 Kč

od7990 Kč

Včetně plné penze

ve 3* hotelu!

✔ Doprava autobusem (ve vybraných termínech)
nebo Tankovací karta (Hodnota 300 Kč/osoba)

✔ 6 nocí v léčebném domě Poľana****
ve dvoulůžkovém pokoji

✔ Polopenze
✔ 10 lázeňských procedur

LÁZNĚ BRUSNO 7 dní
namísto 15990 Kč

od9990 Kč

Včetně polopenze

ve 4* hotelu!

Vlastní doprava
Termín pobytu: 12.01. – 16.02.2020

Doprava autobusem
Termín pobytu: 01.03. – 03.05.2020

Všechny termíny najdete na: www.nikal-zajezdy.cz

Vlastní doprava
Termín pobytu: 01.03. – 31.05.2020

Doprava autobusem
Termín pobytu: 08.03. – 03.05.2020

Všechny termíny najdete na: www.nikal-zajezdy.cz

Vlastní doprava
Termín pobytu: 12.01. – 31.05.2020

Doprava autobusem
Termín pobytu: 08.03. – 03.05.2020

Všechny termíny najdete na: www.nikal-zajezdy.cz

Vlastní doprava
Termín pobytu: 12.01. – 31.05.2020

Doprava autobusem
Termín pobytu: 01.03. – 26.04.2020

Všechny termíny najdete na: www.nikal-zajezdy.cz

Nové!

Nemocní našli
uplatnění
Kvůli nedostatku pracov-
níků a také jako podporu
handicapovaných se do za-
městnávání handicapova-
ných lidí zapojuje čím dál
více firem. Třeba ta v Jihla-
vě. Společnost Lilacosta
zaměstnává 70 lidí se zdra-
votním postižením. Jsou
tu například ti, kteří mají
problémy se zády, klouby
či různé psychické potíže.
Ve firmě balí výrobky
nebo dělají dřevené rám-
ky pro včelaře. „Mám

vždycky radost, když
vznikne něco nového, co
zapojí skupinu obyvatel,
která zapojena není,“ řek-
la jihlavská primátorka
Karolína Koubová. ČTK

Z obřího kola
uvidí na Ještěd
Jako ve vídeňském Prátru
to o adventu bude vypa-
dat na libereckém Benešo-
vě náměstí. V poslední lis-
topadový den tu vyroste
25 metrů vysoké ruské
kolo. Z něj bude vidět nad
město a na Ještěd. iDNES.cz

Krátce

inzerce

Komunista se za
svá slova omluvil
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9/10
klientů u nás ušetřilo*

*92 % ze vzorku 13 308 klientů u nás získalo nižší úrokovou sazbu při refinancování svého úvěru.

| 800 449 999

Dva kluci uklízí
odpadky a čistí
ulice. Přes
Instagram
vyzývají další.

Sebrat a vyhodit pohozenou
plechovku. Tři vteřiny. Z trá-
vy zvednout skleněnou lahev
a odnést ji do tříděného odpa-
du. Pár minut. Vyčistit od
čmáranic a samolepek skleně-
nou vývěsku v Praze 3. Čtvrt-
hodina. Kamarádi Honza a Pa-
trik se rozhodli z Prahy udě-
lat lepší město. Založili i in-
stagramový profil, kde sdílí
krátké fotopříběhy o tom, jak
snadné je něco uklidit nebo
vyčistit.
Projekt Lepší místo běží

zhruba tři týdny. Honza a Pa-
trik ho však mají v hlavách
už měsíce. „Nechceme, aby
člověk celé odpoledne sbíral
po lese odpadky. Rádi by-
chom spíš lidem vnuklimyš-
lenku, že jsou možnosti, jak
zlepšit veřejný prostor, kte-
ré zaberou jen chviličku,“
říká Patrik. „Když jeden člo-
věk sebere jeden odpadek za
den, reálně to nezabere žád-
ný čas. Ale když to udělá kaž-
dý, bude to mít opravdu vel-
ký zásah,“ vyzývá. To je také
důvod, proč k řadě fotopříbě-
hů píší, kolik daná věc zabra-
la času. „Však zvednout ple-
chovku nebo igelit může
opravdu každý. Třeba ces-
tou na tramvaj,“ přidává se
Honza.

Kluci však neuklízí jen ne-
pořádek. Pouští se i do „vět-
ších“ akcí. Například přišrou-
bovali řetěz na zábradlí, od
čmáranic vydrhli lihem kon-
strukce workoutového hřiště
nebo umyli nástěnku za praž-
ským hotelem Olšanka. „Přes
Instagram jsme vyzvali Pra-
hu 3, že simůže vývěsku zapl-
nit, když je teď čistá. Radnice
v komentářích pod fotkou slí-
bila, že to zváží,“ chlubí se
Honza. I když slovo „chlubit“
není pro projekt Lepší město
úplně vhodné. Však kluci na
Instagramu vystupují ano-
nymně, a když se pustí do ně-
jakého zlepšování, potlesk
nečekají. „Když jsme čistili
nápisy na workoutovém hřiš-

ti, měli jsme na hlavě ka-

puce. Kolemjdoucí nás se-
řval, že tam škodíme. Když
zjistil, že konstrukce myje-
me, divil se,“ směje se Patrik,
který o sobě tvrdí, že je kutil,
co toho sice moc neumí, ale
hrozně rád se angažuje. „A je-
likož se nemám kde realizo-
vat, protože v činžáku ne-
mám dílnu, opravuji, co se
dá, po městě,“ dodává.
Kluci by byli rádi, kdyby se

k nim přidali další. „Lidé nám
posílají fotky, že něco uklidi-
li. To je super. Do budoucna
plánujeme dělat i konkrétní
výzvy. Máme vytipovaných
pár míst v Praze 1 a 2, která
chceme uklidit nebo opra-
vit,“ předesílá Honza, jenž se
do „zlepšování světa“ dal, pro-
tože mu vadilo, že spousta
věcí v ulicích je rozbitých

roky, a nikdo s tím nic nedě-
lá. „Chceme poukázat na to,
že to jde i bez byrokracie
a bez zdlouhavého vysoutěžo-
vání firmy, která něco opraví.
Vždyť pro opravu lavičky sta-
čí koupit prkno a nalakovat
ho,“ říká Honza, který doufá,
že se instagramový hashtag
#lepsimesto rozšíří i mimo
Prahu. „Však už nyní spousta
lidí na vlastní pěst zlepšuje,
co se dá. Viděl jsem například
maminku s kočárkem, která
si na procházku vzala pytel
a rukavice a sbírala odpad-
ky,“ dává další tip Honza.
Kluci se shodují, že jedním

z hlavních cílů je-
jich projektu je
inspirovat dal-
ší lidi, aby
každý den

třeba jen o jeden odpadek
zlepšili své okolí. Podtitulem
jejich profilu je totiž parafrá-
ze citátu Johna Fitzgeralda
Kennedyho: „Neptej se, co
může město udělat pro tebe,
ale co můžeš ty udělat pro
město.“

První fotopříběh zveřejnili
kluci 19. října. Od té doby už
je na Instagramu sleduje přes
šest set lidí. Lepší město je in-
spirované například dobrovol-
nickým projektem Trash
Hero, který se zrodil v Thaj-
sku roku 2013. Úklidy „odpad-
kových hrdinů“ se od té doby
rozšířily po celém světě. K za-

pojení není potřeba nic
víc než jen pytle a ru-
kavice. Více o po-
dobných projek-
tech v boxu.MAH

inzerce

Sbírají odpadky, uklízí vajgly
a strhávají nevzhledné a nele-
gální reklamy. Přidat se k nim
může každý.

● Trash Hero sdružuje dobrovol-
níky, kteří ve volném čase uklí-
zí parky, lesy a ulice. Projekt
také inspiruje k používání co
nejméně jednorázového odpa-
du. „Momentálně šetříme pe-
níze, za které koupíme výbavu
pro úklid a vytiskneme dětské
knížky,“ píše tým projektu na
Facebooku Trash Hero Czech
Republic.

● Internetová výzva s názvem
Fill The Bottle (Naplň lahev)
chce zbavit planetu vajglů po-
házených po zemi. Nápad od-
startovala fotografie Francou-

ze Jasona Prince, na které
byla plastová lahev plná nedo-
palků. Jason k fotce připsal, že
tento „úlovek“ sesbíral za dva-
cet minut. Během pár hodin
se na internetu objevily další
fotografie, které Jasonův čin
napodobovaly.

● V Česku nedávno vznikla
facebooková skupina Přidej
se a strhni to. Vyzývá k odstra-
ňování reklam. „Strháváme ne-
legální reklamu ve veřejném
prostoru a chlubíme se fotka-
mi toho, jak daná místa poté
vypadají lépe,“ píše se na Face-
booku skupiny. Výzva se záro-
veň snaží držet pravidel. Ne-
likvidují například reklamu,
u které není jisté, že je nele-
gální.

Vývěska po 4x LEPŠÍ MĚSTO

Na nápisy byl potřeba líh. Tohle může sebrat každý.

Vývěska před

Dělají #lepsimesto. Přidáte se?
Projekty, které zlepšují svět
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inzerce

Slavní na jednom místě
České a evropské umění starých mistrů propojuje nová
stálá expozice Národní galerie Praha ve Schwarzenber-
ském paláci na Hradčanech. V rozlehlém renesančním pa-
láci tak návštěvníci ode dneška vedle sebe najdou díla
italského manýristického malíře Agnola Bronzina, španěl-
ského malíře El Greka nebo vlámského malíře Petera
Brueghela vedle nejvýznamnějších českých barokních
malířů Karla Škréty a Petra Brandla. 2x ČTK

Přes šest tisíc škol
se zapojí do dnešní
stávky učitelů.

K ohlášené středeční stávce
kvůli platům pedagogů se
i včera připojovaly další stře-
dočeské školy, přesný počet
zatím není znám. Podle před-
sedkyně středočeských škol-
ských odborů Boženy Saláko-
vé zůstanou zavřené desítky
zařízení. Celkem je v regionu
kolem 1350 krajských, obec-
ních a soukromých škol. Na
stávkujících školách budou
ve středu vyvěšeny plakáty
a cedule informující o protes-
tu, uvnitř většinou nikdo ne-
bude. „Může tam být stávko-
vý výbor, ale není to povin-
né,“ řekla dnes Saláková
ČTK. Středočeský krajský
úřadměl odpoledne informa-
ce o přerušení výuky ve
12 školách, celkem jich

hejtmanství zřizuje 184. „Čís-
la dnes opravdu ještě neví-
me, ale minoritní záležitost
to nebude. Někde je to ve ško-
le pár učitelů, jinde celý
sbor,“ řekl včera o stávce
předseda školských odborů
František Dobšík v pořadu
Rozstřel na serveru iDNES.cz.
Ne všichni ale se stávkou sou-
hlasí, proti například Asocia-
ce ředitelů základních škol
v čele s Michalem Černým,
i on byl hostem včerejšího
Rozstřelu.
Podle šéfa školských odbo-

rů Dobšíka se informace k ro-
dičům dostává včas, zdržela
se maximálně u ředitelů z or-
ganizačních důvodů. „Kdyby-
chom stávkovali za těch
15 procent, která byla slíbe-
na, našly by si různé asociace
zase jiný důvod, proč do stáv-
ky nejít. Náš ministr říká, že
pro nás další peníze vyjednal,
ale nevyjednal nic. Ministry-
ně Schillerová rozdala miliar-
dy a pro učitele, kteří jsou po-

dle vlády priorita, se toho na-
šlo opravdu málo,“ řekl Dob-
šík, proč odboráři do stávky
jdou. „Se stávkou nesouhla-
sím, u mě na škole ani nemá-
me odbory. Naši učitelé samo-
zřejmě mohou stávkovat, ale
já to nepodporuji. Tato stáv-
ka je podle mě ze zcela mali-
cherného důvodu a ve zcela
nevhodnou dobu. Od ledna
se chystá nový systém finan-
cování. Já jsem radši za sys-
tém8+2 než 10 procent. Chce-
me odměňovat dobré učite-
le,“ řekl v Rozstřelu šéf orga-
nizace sdružující ředitele
škol Černý.
Předseda školských odborů

Dobšík také v Rozstřelu na-
značil, že by příští rok mohli
po vzoru ze zahraničí stávko-
vat i týden. „Je to koordinač-
ně náročné, takže vám teď ne-
řeknu, jak by to vypadalo ani
jestli by byly zavřené všech-
ny školy,“ nevyloučil tvrdou
možnost protestu v pořadu
Rozstřel Dobšík. iDNES.cz

„Příště můžeme
stávkovat týden“



KO
M
ER
ČN

ÍS
D
ĚL
EN

Í

AU
-M

ED
IC

B
L
O

K
Á

T
O

R
B

O
L
E

S
T

I

NE-ŘEŠTE
BOLEST PRÁŠKY!
JE TADY REVOLUCE
92 % odborného lékárenského
personálu doporučuje zdra-
votnický prostředek AU-MEDIC
blokátor bolesti svým zákazní-
kům jako pomoc pro potlačení
bolesti.
• Trápí vás bolest, ale nechcete polykat
další kvanta tabletek, které vám zatě-
žují organizmus? Právě pro vás je urče-
na revoluční novinka AU-MEDIC.

• Díky aplikaci crystal tapu okamžitě
dojde k zablokování přenosu bolesti
do nervového centra, a tudíž i k zablokování pocitu
bolesti. Přesně vybroušené krystaly křemíku vlivem
tření vytváří elektrostatické impulzy přerušující tok
bolesti.

• Vše funguje na principu piezoelektrického jevu, hoj-
ně využívaném a popsaném v mnoha odborných
studiích.

• Úleva přichází rychle a spolehlivě.

Více informací naleznete u svého lékárníka nebo na www.aumedic.cz

DIAMizin Gurmar

Jedním z největších strašáků dneška jsou
potíže s nedostatkem inzulinu v těle, což
obvykle bývá zapříčiněno obezitou, ne-
zdravým životním stylem, nedostatkem
pohybu a dědičností. Hledáte-li způ-
sob, jak vyrovnat kolísající hladinu cukru
v krvi, vsaďte na účinný přípravek.
Vyzkoušejte DIAMizin Gurmar – zabiják cukru1,
ověřený doplněk stravy, který stabilizuje a udržuje
hladinu cukru v krvi a omezuje chuť na sladké. Pří-
pravek obsahuje extrakt z rostliny Gymnema sylves-
tre, jehož účinné látky, kyseliny gymnemové, přispí-
vají k optimální hladině glukózy v krvi a snižují chuť
na sladkosti, čímž napomáhají redukci nadváhy.

1
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=
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ZABIJÁK CUKRU!

NOVĚ VÝHODNÉ BALENÍ
- 150 KAPSLÍ

Hemoroidy trápí lidstvo již po tisíciletí. Příčinou
jejich vzniku je zejména nedostatek pohybu,
sedavé zaměstnání, nadváha, těhotenství nebo
stres. Postihují až tři ze čtyř lidí.
Nenechte se omezovat a vyzkoušejte nejprodávanější
gel na hemoroidy v kategorii zdravotnických prostředků
– Hemostop® Gel Max z prémiové řady Da Vinci Academia.
Díky kombinaci dubové kůry, boswellie, Aloe vera a dalších
devíti bylin působí Hemostop® již při prvotních problémech
spojených s hemoroidy (svrbění, štípání a pálení konečníku).
Díky Aloe vera
má Hemostop®
zklidňující úči-
nek při podráž-
dění a svědění
v oblasti koneč-
níku. Boswellie
je využívána pře-
devším pro své
prot izánět l ivé
účinky. Je vhodný
také pro těhotné
a kojící ženy.

Královské řešení
HEMOROIDŮ

p j p p
roidy (svrbění, štípání a

Dejte vale
hemoroidům!

ZÁCHRANA Z VAŠÍ LÉKÁRNY

Erekce
celou
noc!
Není vaše intimní soužití jako dříve?
To stále není důvod, proč se vzdávat
sexuálního potěšení!
Vsaďte na nejprodávanější volně prodejný pří-
pravek v oblasti sexuálního zdraví s DLOUHODO-
BÝMúčinkem* -ArginMaxFORTE!Vedle přírodních
extraktů, vitaminů a dalších účinných látek se tento
doplněk stravy pyšní významným množstvím ob-
saženého L-Argininu a L-Citrulinu a navíc Tribulusu
a Crocusu, jejichž dlouhodobé užívání pozitivně pů-
sobí na sexuální funkce a erekci. Tribulus terrestris
a Crocus rovněž zlepšují erekci a podporují sexuální
prožitek.
*Zdroj IQVIA (ArginMax, doplňky stravy, lékárny ČR, 2011-2017).
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Sólový hraný sní-
mek o netopýřím
hrdinovi se do kin
podívá po více
než devíti letech.

Každý správný fanoušek
Batmana má již nyní jasno, co
bude dělat v červnu za dva
roky. Do kin totiž vtrhne jeho
oblíbený hrdina s tváří herce
Roberta Pattinsona. Na před-
stavitele upíra Edwarda Culle-
na z veskrze holčičí teenage-
rovské série Stmívání tak
čeká nemalý úkol. Uspokojit
diváky, kteří jsou vmnoha pří-
padech ještě rozpačití po po-
sledním snímku, kde se jejich
oblíbený hrdina Batman (teh-
dy s tváří herce Bena Afflecka)
objevil. Nudit se nemá ani
jeho postava na plátně. Masko-
vaný hrdina bude totiž čelit
několika protivníkům.

Hádankář, Kočičí žena
i Tučňák

Režisér Matt Reeves, jenž je
českým divákům znám přede-
vším jako tvůrce posledních
dvou filmových pokračování
o planetě opic, osídlí Batmano-
vo rodné město Gotham mno-

ha komiksovými postavami.
Mezi ně má patřit například
Kočičí žena v podání herečky
Zoë Kravitzové, jež si již dříve
zahrála v jiném komiksovém
snímku – X-Men: První třída,
nebo nový komisař Gordon
v podání herce Jeffreyho
Wrighta. Dorazit by měl i Tuč-
ňák, jehož roli nedávno odmí-
tl herec Jonah Hill. Ve šlépě-
jích Jima Carreyho, který na

plátně naposled (před více než
24 lety) ztvárnil roli záporáka
Hádankáře, půjde herec Paul
Dan.

Phoenixův Joker nedorazí
Pattinsonův Batman se

bude muset ve svém prvním
sólovém filmu naopak obejít
bez svého nejznámějšího
a nejnebezpečnějšího protiv-
níka – Jokera. Ten sice coby

zkrachovalý komediant Ar-
thur Fleck (hraje ho herec Joa-
quin Phoenix) slaví v těchto
dnech úspěch nejen v tuzem-
ských kinosálech, ale zatím
není jasné, zda se budou oba
snímky odehrávat ve stejném
světě. Studio Warner Bros. by
se tak definitivně vzdalo myš-
lenky propojovat své snímky
do jednoho velkého filmové-
ho univerza podle komiksů
od vydavatelství DC.

Kasovní neúspěch na stej-
ném principu postaveném
snímku Liga spravedlnosti, ve
kterém se před dvěma lety ob-
jevil nejen Batman, ale i Su-
perman či Flash, dle filmo-
vých odborníků naznačuje, že
jde o krok správným směrem.
Na druhou stranu se však
i poté najdemnožství lidí, kte-
ří nepochopí, že Joker (ales-
poň zatím…) opravdu nebude
mít s netopýřím debutem Pat-
tinsona nic společného.

Pořádná předloha
Už několik týdnů se v Holly-

woodu hovoří o tom, že se
v novém Batmanovi víceméně
zadaptuje jeho konkrétní ko-
miksový příběh s názvem
Dlouhý Halloween. Batman
v něm bude pátrat po tajem-
ném vrahovi, jenž páchá své
zločiny podle kalendáře. Dle

vyjádření Pattinsona ponese
příběh prvky filmu noir
a Batman zde uspokojí fanouš-
ky především svými detektiv-
ními schopnostmi.

Pokud Pattinsonův film za
dva roky uspěje, stane se jeho
Batman středobodem mini-
málně dalších dvou filmů. Fa-
noušci proto doufají, že to
bude nejen velký trhák, ale
i kvalitní podívaná. Filmové
studioWarner Bros. a jeho ko-
miksový svět DC má navíc
oproti doposud úspěšnějšímu
Marvelu jednu velkou výhodu
– propracovanější komiksový
základ. FILIP JAROŠEVSKÝ

První komiks s Batmanem vyšel
před osmdesáti lety. Od té doby
se dočkal řady filmových zpraco-
vání. V nich jej ztvárnil
například Michael Keaton, Val
Kilmer, George Clooney nebo
Ben Affleck. Deník Metro si
posvítil na ty nejzásadnější.

● Batman (1966, režie: Leslie H.
Martinson): V úplně prvním ce-
lovečerním hraném filmu
o Bruci Waynovi, jenž nosí
masku netopýra, ztvárnil hlav-
ní roli nedávno zesnulý herec
AdamWest. Snímek odvozený
ze stejnojmenného seriálu je
dnes kultovní záležitostí, a to
především kvůli nadsázce,
s jakou jeho tvůrci Batmanova
dobrodružství podali. Jinak
než jako komedii jej však brát
nelze. Hrdina zde nosí elasťá-
ky, v opasku má sprej na žralo-
ky a jeho protivníkovi – Jokero-
vi – kouká zpod make-upu
knír.

● Batman a Batman se vrací
(1989 a 1992, režie Tim Bur-
ton): V hlavní roli dvojice
snímků se představil zpočátku
podceňovaný Michael Keaton,
který již s Burtonem dříve spo-

lupracoval. Režisérův typický vi-
zuálně temný rukopis však spo-
lu s jeho výkonem nadchl divá-
ky natolik, že vznikla o tři roky
později dvojka. Z té je dodnes
kultovní klasika komiksových
adaptací, paradoxně však také
kvůli neprodejnosti snímku. Bi-
zarní svět, který v druhém díle
Burton divákům předložil, byl
totiž ještě temnější a bizarnější
než jednička. Například part-
nerství s McDonald’s a jeho
Happy mealy pak působily pří-
mo nepatřičně.

● Batman navždy (1995, režie:
Joel Schumacher): O tři roky
později oblékl kostým netopýří-
ho muže světlovlasý Val Kil-
mer. Režisér Schumacher pak
měl jednoduchý úkol – natočit
více rodinnou podívanou, než
jakou přinesl Burton. Výsledek
je dodnes velmi rozpačitý, a ač-
koli je film ve svém prvním děj-
stvím slibnou akční podívanou,
ztrácí jednodušším příběhem,
a především odpudivým neono-
vým vizuálem. Režisér navíc na
kostýmy Batmana a jeho parťá-
ka Robina (Chris O’Donnell) při-
dal po vzoru antických soch
bradavky. Tyto ingredience se

mu měly o zhruba dva roky
později krutě vymstít.

● Batman a Robin (1997, režie:
Joel Schumacher): V pokračo-
vání Batmana navždy se opět
objevil v roli Robina herec
O’Donnell, netopýra si zde
však vystřihl jiný rek – herec
George Clooney. Ten si dle
svých slov vyjednal změnu kos-
týmu – zvětšili mu prý suspen-
zor. Z filmu se stal kasovní pro-
padák, jednak kvůli řadě absur-
dit, které se na plátně odehrá-
vají (Batman například používá
netopýří kreditní kartu – viz
foto), hloupému příběhu i ne-
příliš dobře přijímaným herec-

kým výkonům. Schumacher
i Clooney se za film o několik
let později omluvili. Podle řady
fanoušků měly však Schuma-
cherovy snímky smysl. Pomoh-
ly definovat, kudy by se ko-
miks na plátně ubírat neměl.

● Batman začíná (2005, režie:
Christophera Nolan): První sní-
mek takzvané Trilogie o tem-
ném rytíři režírovala, stejně
jako následující dvě pokračová-
ní, režisérská hvězda Christo-
pher Nolan. Ten netopýřího
muže vrátil k počátkům jeho
superhrdinské kariéry a fanta-
sy prvky zde omezil na mini-
mum. Odraz od zažitých ko-

miksových adaptací k opět tem-
nějším kořenům
a realističtější podívané se líbil
divákům i kritikům.

● Temný rytíř a Temný rytíř po-
vstal (2008 a 2012, režie Chris-
topher Nolan): O Temném
rytíři se dodnes hovoří jako
o dosud nejlepším komikso-
vém filmu od DC. Nolan zde do-
stal volnější ruce i vyšší rozpo-
čet, a tak mohl na plátně vyob-
razit zběsilé řádění teroristy Jo-
kera v podání Heatha Ledgera
i kriminální thriller plný zvratů.
Trilogii uzavřel asi nejtemnější
částí, snímkem První rytíř po-
vstal. Dle fandů byl tento sní-
mek zároveň tím nejméně ko-
miksovým Batmanem.

● Batman vs Superman a Liga
spravedlnosti (2016 a 2017, re-
žie: Zach Snyder): Poslední tvá-
ří Batmana na velkém plátně
byl herec Ben Affleck. Ten se
nejprve v průměrně přijatém
Batman vs Superman porval
na plátně se stejně slavným ko-
legou Supermanem, aby o rok
později pohořel po boku svých
kolegů Aquamana a Flashe ve
snímku Liga spravedlnosti.

Jeden z Batmanů PROFIMEDIA.CZ

inzerce

Ve snímku Batman a Robin měl hrdina vlastní kartu. YOUTUBE

Pattinsonův Batman bude noir
detektiv. Jokera zatím nepotká

Společně se Supermanem je Batman hlavní hvězdou komiksového světa DC. V tom filmovémměl mnoho poloh a tváří
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Častěji bourají
muži, většinou
je na vině
monotónní cesta.

Kampaně upozorňující na ri-
zika při dopravních neho-
dách ovlivňují při řízení
91,3 procenta řidičů. Po zhléd-
nutí reálných ukázek z doprav-
ních nehod 60,5 procenta
mužů a 71,7 procenta žen uved-
lo, že bude řídit opatrněji. Vy-
plývá to z výsledků průzku-
mu agentury STEM/MARK.
„Máme velkou radost ne-

jen z reakcí žen, kampaň to-
tiž velmi pozitivně vnímají
také řidiči muži. Dokonce
94,9 procentamužů v průzku-
mu uvedlo, že díky reálným
záběrům z nehod si lépe uvě-
domili, jaké nebezpečí na sil-
nicích hrozí. A z našich zkuše-

ností víme, že jakmile si člo-
věk riziko uvědomí, upraví svo-
je řízení a jezdí výrazně zodpo-
vědněji,“ uvádí Lukáš Hutta
z Asociace Záchranný kruh.

Respondenti v průzkumu
měli také uvést, jaké tři fakto-
ry nejvíce ovlivňují jejich sou-
středění při řízení. Nejčastěji
řidiči odpověděli, že je unavu-
je monotónní cesta (52,5 pro-
centa), jejich pozornost také
snižuje únava (48,8 procen-
ta), křik v autě (30 procent),
reklamy v okolí (23 procent)
nebo moderní technika ve
voze (14,8 procenta).
„Jednotvárná cesta napří-

klad z rodinné dovolené je
velmi vyčerpávající. Pokud
navíc připočteme, že řidič sedí
za volantem dlouhé hodiny, je
noc a ostatní spolucestující spí,
je riziko mikrospánku opravdu
vysoké. Cítí-li řidič jakékoli pří-
znaky únavy, měl by na prvním
odpočívadle nebo benzinové

pumpě zastavit a nabrat nové
síly,“ radí Hutta.
Součástí průzkumu byla

také otázka, jestli by si řidiči
přáli, aby na českých dálni-
cích byl zvýšen rychlostní li-
mit. Takzvanouněmeckou va-
riantu, tedy neomezenou

rychlost na dálnicích, by voli-
lo 11,4 procenta dotázaných,
o deset až dvacet kilometrů
v hodině by rychlostní hrani-
ci zvýšilo 37,1 procenta re-
spondentů, stávající varianta
vyhovuje 51,5 procenta řidi-
čů. „I u odpovědí na tuto otáz-

ku jsme zaznamenali, že ženy
mnohem častěji volí klidnější
jízdu. Zatímco 44,4 procenta
mužů by rádo jezdilo po dálni-
cích stočtyřicítkou, nebo do-
konce stopadesátkou, u žen
je to pouze 27,8 procenta,“
uzavírá Hutta. MET

Každý druhý český řidič byl
účastníkem dopravní nehody

Silnice mohou být smrticí. MAFRA

Slavný příběh se vrací
Román, který zfilmoval Miloš Forman, míří do divadla.
V sobotu bude mít slavný Přelet nad kukaččím hnízdem
premiéru ve Slováckém divadle v Uherském Hradišti.
Tématem je, stejně jako u filmové verze, manipulace.
„Podívejme se kolem sebe, jak najednou posloucháme,
jak najednou slyšíme na výhody, které nám možná ně-
kdo slibuje. Každý systém z těch nádherných ideálů pře-
růstá do těchto stavů a zase je zapotřebí nějaká změna,“
uvedl včera na tiskové konferenci režisér Igor Stránský.
Na snímku z generální zkoušky je Pavlína Hejcmanová
jako vrchní sestra Ratchedová. SLOVÁCKÉ DIVADLO

Chtěl se upálit
Pohotoví svědci v pondělí
večer uhasili hořící oděv
na muži před pardubic-
kým divadlem. Zřejmě se
polil hořlavinou a pokusil
se o sebevraždu upálením.
Byl převezen do nemocni-
ce s popáleninami na
60 procentech těla.

Drony pomáhají
Muži s joysticky z Plzně,
kteří řídí drony, jsou jako
první v Česku součástí In-
tegrovaného záchranného

systému. Stalo se tak po tří-
letém testování s policisty
a hasiči při velkých požá-
rech či záchranných ak-
cích. iDNES.cz

Firma Hyundai
omezuje výrobu
Nošovická automobilka
Hyundai omezila výrobu.
Každé druhé pondělí až do
konce letošního roku bu-
dou její zaměstnanci doma
se 70 procenty platu. Fir-
ma snížením výroby reagu-
je na pokles prodeje auto-

mobilů. Uvedla to Mladá
fronta DNES. Propouštět se
zatím automobilka, v níž
pracuje přes 3000 lidí, ne-
chystá. Naplno se rozjede
příští rok, kdy představí
nové modely.

Češi rádi Německo
Německá turistická centrá-
la hlásí – počet ubytova-
ných Čechů ve spolkové
zemi vzrůstá. Loni tam
přespalo 620 tisíc Čechů.
Rádi jezdí do Bavorska,
Berlína nebo Báden-
ska-Württemberska. ČTK

Policie nenašla důvody pro za-
hájení úkonů trestního říze-
ní v případu firmy Synthesia
kvůli dotacím z Evropského
sociálního fondu. Trestní
oznámení ministerstva práce
a sociálních věcí na pardubic-
kou firmu ze skupiny Agro-
fert proto uložila jako vyříze-
né. Včera to řekl Pavel
Hochmann z Krajského stát-
ního zastupitelství v Hradci
Králové, které případ od červ-
na dozorovalo. „Šetření bylo
ukončené tím, že policie po-
dání v říjnu uložila ad acta.
Nebylo zjištěno podezření ze
spáchání trestného činu. Poli-
cie úkony trestního řízení vů-
bec nezačala,“ řekl. ČTK

První pomoc

V průzkumu ve 24 státech včet-
ně Česka věřily dvě třetiny
oslovených, že by byly schop-
ny poskytnout první pomoc.

● Ve skutečnosti jen necelá pě-
tina měla takové znalosti,
aby efektivní první pomoc
skutečně mohla poskytnout.

● Efektivní pomoc v podobě
masáže srdce a umělého
dýchání umělo poskytnout
40 procent oslovených.

Krátce

inzerce

Synthesia.
Policie v klidu
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V Česku řešíme,
jak omezit davy
turistů. Sami ale
zahlcujeme evrop-
ské destinace.

Tři kilometry od historické-
ho centra chorvatského Zada-
ru přistává jedna z obřích vý-
letních lodí, které brázdí
vlny Jadranu. Plavidlo, jehož
kapacita se rovná počtu oby-
vatel v pěti- až šestitisícovém
městě. „Tisíce nových jedno-
denních návštěvníků přepra-
vují desítky autokarů sem
a tam, utrácejí tady dvacet tři-
cet eur na hlavu, víc ne,“ kon-
statuje smutně chorvatská
průvodkyně.
Mezi těmi, kteří se prože-

nou uličkami města a fotí
před stavbami z římských
časů jedno selfie za druhým,
jsou i Češi. Zájem o jedno- až

dvoutýdenní plavby na gigan-
tických parnících u nás rok
od roku roste. „Pociťujeme
rostoucí poptávku klientů
o plavby především ve Středo-
moří, a to hlavně v období let-
ní sezony. Ve srovnání
s rokem 2018 evidujeme ná-
růst okolo dvaceti pěti pro-
cent,“ řekla deníku Metro
Hana Součková, marketingo-
vámanažerka cestovní kance-
láře Čedok.
Obdobné trendy zachycuje

i agentura Invia, která zpro-
středkovává takové výlety na-
příč všemi cestovními kance-
lářemi. „Loni to bylo téměř
osm set osob, které se vydaly
na dovolenou ve formě plav-
by. Ke konci října letošního
roku se jedná o v podstatě
stejný počet. Do konce toho-
to roku proto předpokládá-
me nárůst v počtech dovole-
ných tohoto typu,“ připomí-
ná Andrea Řezníčková, tisko-
vá mluvčí Invie. Podle ní se
očekávají vyšší čísla přede-

vším u zaoceánských plaveb
mimo Evropu.
Ještě v roce 2013 se na výlet-

ní velkolodě nalodilo asi dva-
cet tisíc českých turistů. O tři
roky později jich bylo už
o čtvrtinu víc, tedy 25 tisíc.
Kopírují tak celosvětový vý-
voj. Před dvanácti lety si totiž
palubní lístky pořídilo na
celé planetě kolem patnácti
milionů zájemců. Letos by se
mohlo jednat o přibližně tři-
cet milionů, protože předlo-
ni se cifra zastavila na sedma-
dvaceti milionech. Je to glo-
bálně čtyřiapůlkrát víc než
před dvanácti lety.
Se znečištěním ovzduší od

velkých lodí, které v přímoř-
ských přístavištích zvyšují
emise až o tisícovky procent,
si nelámou hlavu jenom v ze-
mích, kde mají moře. Napří-
klad v Praze v současnosti
kotví na Vltavě přes čtyřicet
turistických lodí. U lodních
motorů ale není povinné mě-
ření emisí. Některé z nich

mají velmi staré motory, jež
produkují značné množství
zplodin. „Praha plánuje od
příštího roku zakázat na Vlta-
vě kotvení lodí, které nebu-
dou splňovat emisní normu
Euro 5,“ uvedl nedávnomluv-
čí pražského magistrátu Vít
Hofman. PAVEL HRABICA

Vzácný skot
V děčínské zoo se narodilo
telátko zebu zakrslého, což
je nejvzácnější a nejmenší
plemeno skotu domácího.
Pochází z Indie, kde je to po-
svátné zvíře. Nedává sice to-
lik mléka jako „klasická“
kráva, ale je nenáročný,
skromný a odolnější vůči vy-
sokým teplotám i tropickým
nemocem. ČTK

Moře i přístavy trpí

Na pobřeží Středozemního
moře je momentálně sto pří-
stavů, které jsou schopné při-
jímat obří výletní lodě. Nejvíc
jich je ve Španělsku a na
Baleárských ostrovech.

● Před deseti lety bylo v tom-
to regionu jen padesát tako-
vých přístavišť.

● Před deseti lety utráceli tu-
risté z velkých parníků na Ba-
leárských ostrovech kolem
90 eur denně. V současnosti
ani ne polovinu.

● Přetížené italské Benátky už
zakázaly mořským kolosům
vjezd do některých kanálů
ve městě. Ty kdysi kotvily
i v blízkosti náměstí svatého
Marka. Přispělo k tomu hnu-
tí domácích obyvatel pod ná-
zvem NO GRAND NAVI.

Dokonalý servis

1:3
To je obvyklý poměr personá-
lu k turistům na obří lodi. To
znamená, že na šestitisíco-
vou kapacitu výletníků připa-
dá dva tisíce nebo o něco víc
zaměstnanců. Co do rozměrů
(362 metrů délky) největší
loď tohoto typu, Symphony
of the Seas, pojme až
6680 cestujících, o které peču-
je 2200 lidí personálu. Na
menší Harmony of the Seas
pracuje o sto lidí posádky víc.

Na jsouPoděbrady

3dny / 2 noci
Termín: 13. – 15. 12. 2019
Stravování:polopenze
Program:
1x uhličitá koupel
1x částečnámasáž přísadová
1x parafínový zábal na ruce
1x solná jeskyně
1x poukázka do kavárny
1x vstupenka na koncert
Lenky Filipové

adventní víkend
s koncertem Lenky Filipové

Tel.: 326 530 500
www.lazne-podebrady.cz/adventni-vikend

od
3 290 Kč

Přijeďte na wellness pobyt v předvánočním čase a užijte si
hýčkání v lázních i koncert české zpěvačky.

inzerce

Obří parníky jsou pro české
turisty stále větším lákadlem
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Máte psa? Kouří-
te? Byl jste tres-
tán? Jsme sice tole-
rantní, ale důvěra
odtud až potud.

Čtvrté patro s výtahem neda-
leko metra Vyšehrad. Nájem
se platí předem po podpisu
smlouvy. Cena je osmnáct ti-
síc korun plus poplatky mě-
síčně. Tak zní jeden z tisíců
inzerátů k pronájmu.
V dalších podmínkách si

majitelka uvedeného bytu ná-
rokuje podrobnější informa-
ce. „Dále po vás budu chtít vý-
pis z trestního rejstříku k na-
hlédnutí, abychom věděli,
zda máte, či nemáte trestnou
minulost. Požadujeme i refe-
rence od předchozíhomajite-
le bytu, ve kterém jste bydle-
li. Požaduji potvrzení o za-
městnání. Pokud tyto věci spl-
ňujete, pište,“ vzkazuje pří-
padným zájemcům o bydlení
majitelka bytu na jedné
z mnoha facebookových sku-

pin, které se na bydlení zamě-
řují. Pro českého zájemce se
jedná o data, která mu mož-
ná připadají jako nevhodný
vpád do osobních údajů. Jen-
že v Evropě platí jiná pravidla
a pomalu se prosazují i u nás.
„Například v Německu je běž-
né, že při jednání o proná-
jmu zájemce doloží referen-
ce od předchozích majitelů,
zaměstnavatele nebo napří-
klad doklad, že řádně platí
své účty za telefon. Tím jasně
dává najevo, že je pro majite-
le zodpovědným partne-
rem,“ zmiňuje Hendrik
Meyer, výkonný ředitel serve-
ru Bezrealitky.
Právě podrobné informace

o případných obyvatelích
pronajímaného bytu vedou
k tomu, že jsou jinak Češi
vůči budoucím nájemníkům
poměrně tolerantní. „Ti, kte-
ří o sobě podají dostatek in-
formací, mají šanci, že na-
jdou bydlení asi pětkrát rych-
leji,“ upřesňuje Meyer. Pro-
blémem naopak může být,
pokud o sobě a své domác-
nosti zájemce o bydlení ne-
chce podat žádné informace

či zastupuje-li zájemce třetí
strana. Stejně tak když maji-
tel přes kontrolu bezdlužnos-
ti zjistí, že je zájemce zadlu-
žený, šance na domluvu je
nízká.
Poměrně důležité je pro Če-

chy například to, jestli mají
potenciální nájemníci jejich

nemovitosti domácí zvíře.
Jedná se o poměrně častý po-
žadavek uváděný v nabídko-
vých inzerátech. Podle záko-
na nelze držení psa či kočky
zakázat, majitel bytu však
může kvůli domácímu maz-
líčkovi stanovit o něco vyšší
nájem. PAVEL HRABICA

Existuje pojištění na ško-
dy způsobené podnájemní-
kem? Například na nábyt-
ku a podlaze zničené
psem?
„Takové škody se obvykle

řeší z pojištění občanské od-
povědnosti (napříkladmajite-
le psa), respektive z pojištění
držby nemovitosti. U těchto
typů pojištění ale v drtivé vět-
šině případů jsou z pojištění
vyloučeny škody na věcech
převzatých, respektive prona-
jatých. To je standardní pří-
stup v podstatě napříč trhem.
Na pronajatých nebo převza-
tých věcech kryjeme v rámci
dvou výše zmíněných pojiště-
ní jen ty škody, které na pro-
najaté nemovitosti způsobí
požár, výbuch nebo napří-
klad voda z vodovodního zaří-
zení,“ odpovídá na dotaz de-
níku Metro tiskový mluvčí
Generalli Jan Marek. PH

inzerce

Po kom touží Češi pronajíma-
jící své byty? „V ideálním pří-
padě by si pronajímatelé přá-
li solventního jednotlivce,
který má zájem o dlouhodo-
bý pronájem. Nekuřáka a bez
zvířat, to řeší nejčastěji,“ řekl
pro deník Metro Jan Martina,
oblastní manažer pro Prahu
společnosti M&M Reality.
Všechny ostatní varianty už
podle něho znamenají určitá
rizika z hlediska stability ná-
jemního vztahu či potenciál-

ního poškození vybavení
bytu. „Ideálních případů ale v
reálném životě nenímnoho,“
dodává Jan Martina. „Prefe-
rence majitele je čistě na
něm, takže ji může reflekto-
vat i ve svém inzerátu na
byt,“ uvádí pro deník Metro
Martin Březina, spoluzaklada-
tel portálu UlovDomov.cz
a další služby s názvem Ideál-
ní nájemce. Je tak na pronají-
mateli, koho si do bytu vybe-
re. Ušetří čas sobě i zájem-

cům při zbytečné prohlídce
bytu. „Problém by nastal až
v okamžiku, kdy by chtěl do-
držení svých požadavků mít
v nájemní smlouvě. Ze záko-
na totiž nelze v nájemní
smlouvě diskriminovat, ne-
lze zakázat ani domácí maz-
líčky, děti a podobně.
„Co lze ale v nájemní

smlouvě zakázat, to jsou sta-
vební úpravy v bytě a kouře-
ní,“ dodává Martin Březi-
na. PH

Dvěma třetinám Čechů by neva-
dil soused jiné barvy pleti (ne-
počítaje Romy). Vyplývá to z vý-
zkumů postojů v letech 1991 až
2017. Vypracoval je brněnský
Ústav populačních studií Fakul-
ty sociálních studií Masarykovy
univerzity.

● Do trojice nejméně žádaných
sousedů v domě patří na
prvním místě narkomani,
na druhém jsou alkoholici
a na třetím Romové.

● Na opačném konci jsou ho-
mosexuálové (vadí 24 procen-
tům; v roce 1997 to bylo
51 procent), následují velmi po-
četné rodiny, Židé a křesťané.

● Inzeráty často lákají na proná-
jem studenty. Majitelé se
spoléhají, že v případě potíží
urovnají vše přes jejich rodiče.
Jako lákadlo se v inzerátech
uvádí i fakt, že „v celém domě
jsou slušní sousedé“.

Přísní jsme na sousedy, za nájemníky chceme studenty

Ukažte, kolik berete

Pronájmy bydlení se dostaly
už i na stůl ombudsmance.

● V roce 2013 během testu
realitních kanceláří se mak-
léř figurantky zeptal, zda je
Romka. Ta mu odpověděla,
že ano. Makléř na to zarea-
goval slovy, že Romy majitel
bytu nechce, protože s nimi
má špatné zkušenosti.

● Co majitel bytu může?
„Například požadovat
informace o průměrných
příjmech zájemce o byt,
případně žádat i reference
z předchozího bydliště,“ říká
česká ombudsmanka.

Tisíce bytů ladem

46
Téměř tolik tisíc prázdných
bytů evidovaly statistiky při
posledním sčítání lidu v Pra-
ze v roce 2011. Jedná se často
o byty, které si drží lidé jako
rezervu pro rodinu a po špat-
ných zkušenostech s nájemní-
ky je zatím nepronajímají.

24
V průměru tolik tisíc korun
zaplatí měsíčně ti, kteří si
v hlavním městě pronajímají
byt od přímých majitelů.

Ideál. Solventní nekuřák

Objednávky a informace na www.dcips.cloud nebo na 212 248 875
Datové centrum IPS, s.r.o., e-mail: dluhopisy@dcips.cloud

Úrokový výnos
8 3%

Investujte do firemních
dluhopisů. Prostředky z emise
použijeme do výstavby
moderního datového centra
a související infrastruktury

f

Investujte
od 25 000 KčZhODnOcení

úSPOr s výnosem
8,3% ročně

8,3%

Dluhopisy mají
splatnost 3 roky a úrok
je vyplácen 1x ročně

Datové centrum stavíme
ve vlastní nemovitosti
se schválenou dotací od EU

Zajištěný projekt Informace

Emisní podmínky
a veškeré informace jsou na
www.dcips.cloud/dluhopisy

Majitelé bytů žádají
lidi o trestní rejstřík

Škody v bytě.
Pojištění má
různé podoby
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Most je prvním svého druhu u nás, jeho pohyb bude dálkově ovládán
Stavbaři demontovali v Lužci nad Vltavou starý železniční most přes plavební kanál. V roce 2020 ho nahradí zdvižný most, první pohyblivý železniční
most v Česku, který umožní plavbu vysokých lodí po Vltavě do Prahy. Most se bude dálkově ovládat z plavební komory na Hoříně. K mostu v Lužci ještě
přibudou dva mosty na této trase. Půjde o vůbec první zdvižné mosty na českých vodních cestách, nepočítáme-li dva můstky nad vjezdy do jihočeských
přístavů České Vrbné a Hluboká nad Vltavou. ČTK

Ministerstvo financí mění
pravidla účtenkové loterie
k elektronické evidenci tržeb
(EET). Od prosince bude moci
hráč zaregistrovat do loterie
jen 500 účtenek měsíčně. Mi-
nistryně financí Alena
Schillerová včera podepsala
dodatek ke smlouvě s provo-
zovatelem účtenkové losova-
cí hry.
Některá média přednedáv-

nem informovala o tom, že je-
den účastník loterie za měsíc
zaregistroval přes 11 tisíc pa-
ragonů a Účtenkovku mohli
ovládnout profesionální hrá-
či. „Odmítám spekulace, že
by existovali roboti, kteří chr-
lí účtenky. Pokud by se něco
prokázalo, hráč by byl vylou-

čen,“ uvedla Schillerová. Mi-
nisterstvo podle své šéfky pro-
blém s velkým počtem účte-
nek na jednoho hráče zazna-
menalo v létě. „Vytvořil se ba-
zárek, kde si lidé začali účten-
ky směňovat. To je něco ne-
přijatelného,“ řekla pouze
Schillerová. Včera proto pode-
psala smluvní dodatek s pro-
vozovatelem loterie Wincor
Nixdorf se stanovením maxi-
málního počtu účtenek na
jednoho hráče na 500 za mě-
síc. Nyní se čeká na podpis fir-
my.
Do Účtenkovky může hráč

zaregistrovat z jednoho ob-
chodu jednu účtenku z EET
denně. Zájemci mohou za-
psat účtenky na loterijním

webu i v mobilní aplikaci
Účtenkovka. Ministerstvo
chce loterií motivovat zákaz-
níky k tomu, aby účtenky
z elektronické evidence tržeb
od prodejců žádali a brali si
je. Opoziční politici postup
kritizují.
„Účtenková loterie není ha-

zard, za tím si stojím. Necho-
díte nakupovat potraviny,
abyste to potom přihlásili do
účtenkové loterie,“ řekla mi-
nistryně. Národní protidrogo-
vá koordinátorka Jarmila Ve-
dralová nevidí Účtenkovku
jako „ryzí hazard“, i když po-
dle ní nějaké rysy hazardní-
ho hraní může mít. Nejvíce
hráčů se za dva roky fungová-
ní projektu zaregistrovalo do

slosování v listopadu 2017,
a to 478 tisíc. Následně až do
loňského září počet hráčů kle-
sal, od té doby do současnosti
se ustálil mezi 341 až 352 tisí-
ci hráčiměsíčně. Nejvíce zare-
gistrovaných účtenek minis-
terstvo financí zaznamenalo
loni v březnu, přes 18 milio-
nů.
Portál Seznam zprávy uve-

dl, že podle statistiky v srpnu
první hráč hráčského žebříč-
ku zaregistroval 11 128 účte-
nek, nakoupit by tak musel
ve skoro 370 obchodech. Pa-
desátý hráč zapsal 4517 účte-
nek, musel by tak denně zajít
do 150 obchodů. Podle serve-
ru statistika naznačila pode-
zření, že Účtenkovka není re-

gulérní a že se při ní obcháze-
jí pravidla.
Náklady na účtenkovou lo-

terii k elektronické evidenci
tržeb bez započtení výher by
letos měly činit podle údajů
ministerstva asi 18 milionů
korun.
Slosování loterie se koná

každý patnáctý kalendářní
den vměsíci. První výhra je je-
den milion korun, druhá au-
tomobil za zhruba 400 tisíc
korun, pak následují finanč-
ní odměny v hodnotě 300,
200 a 100 tisíc korun. Dále
mohou lidé získat 20 výher
po 20 tisíci korunách,
1000 výher po jednom tisíci
korun a 20 tisíc výher po sto-
koruně. ČTK a iDNES.cz

Policisté zatkli v Praze 42leté-
ho Čecha podezřelého z vlou-
pání a únosu v Rakousku. Na
tiskové konferenci o tom in-
formovali rakouští vyšetřova-
telé, podle kterých se muže
podařilo dopadnout díky ka-
merovým záznamůma analý-
ze genetických stop z místa
činu. Čech je podle rakouské
policie jedním z trojice
mužů, kteří se letos v srpnu
vloupali do domu u Salcbur-

ku a snažili se násilím přinu-
tit jeho majitele, aby jim vy-
dali šperky ze svého obcho-
du. Mluvčí pražské policie
Jan Daněk potvrdil, že muž
hledaný pro násilnou trest-
nou činnost byl zatčen včera
v Praze 9.
„Zadržovala ho zásahová

jednotka, protože bylo pode-
zření, že se jedná o nebezpeč-
ného pachatele,“ uvedl Da-
něk. Muž je nyní v cele před-

běžného zadržení a bude se
s ním vést vydávací řízení. Po-
dle rakouského prokurátora
Marcuse Nehera bude řízení
trvat zhruba tři měsíce.
Přepadení v obci Koppl po-

blíž Salcburku se odehrálo
15. srpna. Skupina maskova-
ných ozbrojených mužů se
dostala dovnitř přes balkon
a zaútočila na manžele ve
věku 35 a 41 let, kteří v něm
žili. V přítomnosti jejich

dvou malých dětí je spoutali,
stejně jako 26letou ženu, kte-
rá v domě pracovala jako
au-pairka. Po majitelce domu
muži chtěli, aby se vydala au-
temdo centraměsta, kde pro-
vozovala klenotnický ob-
chod, a vrátila se se šperky.
Děti, manžela a au-pairku si
vzali jako rukojmí. Přepade-
ní se jim nakonec vymklo
z rukou, protože se rodinu po-
kusili odvézt do lesa, kde se

jim však porouchalo auto. Ne-
chali je proto namístě a utek-
li, kolemjdoucí poté přivolali
pomoc. Stopy chtěli pachate-
lé zamést tak, že se pokoušeli
dům s pomocí hořlaviny zapá-
lit.
Podle rakouských úřadů

byl zatčený Čech v minulosti
už několikrát trestán a z věze-
ní, kde si odpykával trest za
loupežné přepadení, vyšel na-
posledy loni. ČTK

EET. Proti podvodům s Účtenkovkou

Nebezpečný Čech. Řádil s dalšími v Rakousku
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Nejvýznamnější
akce se koná
v sobotu u Brani-
borské brány.

V německé metropoli probí-
hají týdenní oslavy 30. výročí
pádu Berlínské zdi. Uskuteč-
ní se během nich více než
200 různých akcí včetně troj-

rozměrných projekcí, hudeb-
ních vystoupení nebo debat.
Vrcholem oslav bude dvouho-
dinová multimediální show
u Braniborské brány plánova-
ná na 9. listopadu, tedy přes-
ně ve výroční den.
U bývalé centrály východo-

německé tajné policie Stasi
a na dalších pěti místech Ber-
línamohou lidé do 10. listopa-
du zhlédnout velkoformáto-
vou projekci k přelomovému

období. Součástí týdenních
oslav je například instalace
umělce Patricka Shearna tvo-
řená 120 tisíci stuhami, na
nichž jsou zaznamenána přá-
ní třiceti tisíc Němců. Všech-
ny se vznášejí nad ulicí vedou-
cí od Braniborské brány smě-
rem do bývalého Západního
Berlína.
Právě u Braniborské brány

se 9. listopadu v 18 hodin
uskuteční i hlavní připomín-

ková akce. Během dvou ho-
din desetitisícům návštěvní-
ků, s nimiž se počítá, nabíd-
ne vystoupení punkové kape-
ly z NDR i klasických hudeb-
níků pod taktovkou světozná-
mého dirigenta Daniela Ba-
renboima. Chybět nebude
ani herecké vystoupení, svě-
telná show, rozhovor s tehdej-
šími bojovníky za lidská prá-
va či proslov prezidenta Fran-
ka-Waltera Steinmeiera.

Dlouhá Berlínská zeď
padla a téměř zmizela z po-
vrchu. Její fragmenty rozvez-
li domnohamíst světa. Jen ve
Spojených státech je to
63 měst či lokalit, v Evropě
stojí zbytky Zdi ve 22 zemích,
v Asii v osmi. Na africkém
kontinentě a v Jižní Americe
je mohou vidět v jedné zemi,
a to Jihoafrické republice, re-
spektive Argentině. V Austrá-
lii je v Canbeře. MET a ČTK

Krátce před třicátým výročím
pádu Berlínské zdi německé
hlavní město zakázalo jednu
z turistických atrakcí, která
rozdělenímetropole připomí-
nala. Jedno z bývalých kon-
trolních stanovišť, takzvaný
Checkpoint Charlie, už nebu-
dou smět „střežit“muži v uni-
formách amerických vojáků.
Za společné fotografie totiž
od turistů požadovali peníze
– podle berlínské radnice čas-
to velmi nevybíravě.
„Provozovateli jsme sdělili,

že s okamžitou platností pře-
stáváme atrakci trpět,“ uved-

la radnice berlínské části
Friedrichshain-Kreuzberg, na
jejímž území se Checkpoint
Charlie nachází.
Podle listu Bild, který

o konci berlínské turistické
atrakce informoval, žádali fa-
lešní vojáci za jednu fotogra-
fii čtyři eura. Denně si tak
mohli přijít na 1500 až 5 tisíc
eur (zhruba 38 tisíc až 128 ti-
síc korun).
Checkpoint Charlie posta-

vila v září 1961 armáda USA,
aby umožnila vojákům a di-
plomatům pohyb mezi obě-
ma částmi Berlína. ČTK

Zeď v Bruselu s portrétem J. F. Kennedyho 5x AP Památník Zdi v portugalském poutnímměstě Fátima

Frankfurt nad MohanemBerlínská zeď v kasinu Main Street Station v Las Vegas Panel z Berlínské zdi v pařížské čtvrti La Défense

Berlínská zeď

Nenáviděný symbol, který
město dělil osmadvacet let
a vyžádal si 139 jmenovitě
ověřených obětí.

● Ozbrojené složky tehdejší
Německé demokratické re-
publiky nejprve rozdělily
v noci na 13. srpna 1961
město ostnatým drátem
a přerušily tak spojení mezi
Západním a východním
Berlínem.

● 16. srpna začaly stavět sku-
tečnou, 3,6 metru vysokou
zeď v délce 165 kilometrů.

● Zeď padla ve večerních hodi-
nách 9. listopadu 1989.

Checkpoint. Už
„vojáci“ nehlídají

30 let. Berlín slaví pád Zdi

inzerce
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Ve francouzské
metropoli se ročně
vyprodukuje asi
600 tisíc tun
kávové sedliny.

V centrálním francouzském
regionu Ile-de-France slouží
hlavní odpad z kaváren k pěs-
tování hlívy ústřičné, která
končí na talířích hostů stej-
ných zařízení. Jakmile kávo-
vou sedlinu roztřídí a smícha-
jí s kartonem a odpadní vl-
nou, ale také s vlákny houby,
umístí ji do jakýchsi dlou-
hých plastových jitrnic. Pově-
sí je vertikálně ve tmě a pak
dva týdny substrát pracuje.
„Napodobujeme podmín-

ky, které panují pod stromy.
Teplota a vlhkost jsou tady
srovnatelné,“ říká Arnaud Ul-
rich, jeden ze zakladatelů fir-
my UpCycle. Založili ji v roce
2014, nachází se
v Saint-Nom-la-Breteche.
Podhoubí v temnotě roste

tak, jako by bylo pod kořeny
stromu. Za dva týdny vaky,
kterémezitím zbělely, přene-
sou do místnosti, kde zrají.
Potom rozsvítí a sníží vlh-
kost. Vaky naříznou a hlívu
ústřičnou vyjmou. „Houby
jsou stresované a to jim dodá-
vá chuť k reprodukci, k uvol-
ňování spór, a tak vylézají
z vaků. Pak už je třeba je jen
posbírat,“ připomíná Ulrich.

Městské zemědělství má
být podle něj především spo-
jeno s recyklací organického
odpadu ve městě.
„Na třicet procentměstské-

ho odpadu tvoří bioodpad,
který lze znovu zhodnotit.
Nyní se ho ale recykluje jen
pět procent. Děláme moder-
ními metodami jen to, co se
už dělalo v 19. století,“ dodá-
vá Ulrich. V té době se zrodily
„pařížské žampiony“ z myš-
lenky recyklace organických
materiálů. Zelináři je pěstova-
li na skládkách a využívali ex-
krementy tisíců koní, kteří je-
jich zeleninu do Paříže vozili.
Nyní měsíčně shromáždí

20 tun kávové sedliny, přede-
vším v jídelnách velkých spo-
lečností ze západní Paříže. Vy-
produkují z nich asi dvě tuny
hlívy ústřičné. Kilogram hou-

by se prodává za 15 eur (ko-
lem 380 korun). Nedávno
byly i pařížské kavárny vyzvá-
ny, aby se k tomuto hnutí při-
pojily. „Týdně vyprodukuje-
me 20 až 30 kilogramů sedli-
ny,“ uvádí Romain Vidal, ma-
jitel kavárny Le Sully, která je
jednou z průkopnic této
recyklace.
V Paříži, městě kaváren, je

zdrojů dost. Podle odhadů fir-
my UpCycle vyprodukujeme-
tropole ročně asi 600 tisíc tun
kávové sedliny. Firma podob-
né projekty zavedla v dalších
francouzských městech.
Po sběru hub začíná káva

svůj třetí a zároveň poslední
život, během něhož se navra-
cí do země. Smíchanou s pod-
houbím a dřevěnou celuló-
zou ji používají jako kompost
zelináři a květináři. ČTK a MET

Hlíva ústřičná PROFIMEDIA.CZ

Dolní sněmovnu vede Hoyle
Šéfem dolní komory britského parlamentu se stal jeden
z dosavadních tří místopředsedů Dolní sněmovny a člen
opozičních labouristů Lindsay Hoyle. Poslanci jej zvolili
v tajném hlasování ve čtvrtém kole voleb. Dvaašedesátile-
tý Hoyle ve sněmovně zasedá od roku 1997. Poslancem
byl už jeho otec, který svého syna pojmenoval po austral-
ském hráči kriketu Lindsaym Hassettovi. Místopředsedou
Dolní sněmovny se stal v roce 2010. Hoyle je oblíbený
i mezi vládními konzervativci a před hlasováním se dal
slyšet, že chce být stabilní volbou pro nepředvídatelné
časy. Oproti svému předchůdci, extrovertnímu a bojovné-
mu Johnu Bercowovi, je znám umírněnou rétorikou. AP

Hlívě pomáhají
žít milovníci kávy

inzerce
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Diváci se mohou
ke konci roku těšit
také na osvědčené
filmové hity.

Česká televize připravila le-
tos na Vánoce čtyři nové po-
hádky – Princezna a půl krá-
lovství, Čarovný kamínek,
Čertí brko a pro sluchově po-
stižené Kde bydlí strašidla.
„Letošní Vánoce v České te-

levizi budou stejně jako loni
tradiční. Nebudeme experi-
mentovat ani přinášet nějaké
extrémní novinky. Naši divá-
ci vyžadují tradici a my jim ji
dodáváme. A protože jsme te-
levize, která se snaží být vyvá-
žená, tak vedle 36 princů,
30 princezen a 69 králů a krá-
loven tam budememít stejné
množství čertů, čarodějů a ča-
rodějnic,“ řekl generální ředi-
tel ČT Petr Dvořák.
Režie štědrovečerní pohád-

ky Princezna a půl království
se ujal Karel Janák, který do
hlavních rolí obsadil Evu Jose-

fíkovou, Matouše Rumla
aMarka Ebena. Pro Ebena jde
o návrat na televizní obrazov-
ku v jiné roli než moderátor-
ské po více než 20 letech. „Lí-
bilo se mi, že je to taková kla-
sická pohádka. Je to hezky na-
psané. Vyhovuje mi, že to
není moc akční figura, proto-
že vmémvěku je na akční po-
stavy pozdě,“ podotkl Eben.
Pohádky mívají zpravidla

o Vánocích velkou sledova-
nost. Loni byla nejsledovaněj-
ším pořadem Štědrého dne

pohádka Kouzelník Žito na
ČT1, na niž se dívalo 2,49 mi-
lionu diváků starších 15 let.
Na druhém místě skončila
tradiční vánoční pohádka Tři
oříšky pro Popelku, kterou
ČT odvysílá i letos. Pohádku
Kouzelník Žito režiséra Zdeň-
ka Zelenky sledovalo téměř
59 procent těch, kteří měli
v tu dobu zapnutou televizi.
Další letošní premiérová

pohádka Čarovný kamínek
vznikla ve spolupráci se slo-
venskou veřejnoprávní televi-

zí. V příběhu s čarovným ka-
mínkem, který dokáže splnit
všechna přání, se diváci mo-
hou těšit například na Zuza-
nu Bydžovskou či Pavla Kříže.
Televizní premiéru bude

mít také rodinná filmová po-
hádka Čertí brko. Režisér Ma-
rek Najbrt do hlavních rolí
příběhu o spravedlivém pek-
lu, krásné hospodské, leno-
chovi a úplatných radních ob-
sadil Judit Bárdosovou, Jana
Cinu a Ondřeje Vetchého. Po-
páté ČT o svátcích nabídne

pohádku pro sluchově posti-
žené. Také v příběhu Kde byd-
lí strašidla se rolí ujali výhrad-
ně neslyšící herci a celý pří-
běh je ve znakovém jazyce.
O Vánocích se ve vysílání

ČT objeví Snowborďáci, film,
který měl premiéru před pat-
nácti lety. A také Pelíšky reži-
séra Jana Hřebejka, od jejichž
prvního televizního uvedení
letos uplyne dvacet let.
V programu bude i Vánoč-

ní galakoncert Lucie Bílé
s hosty Janem Toužimským
a římskokatolickým knězem
Zbigniewem Czendlikem.
Plný hudby bude i 29. ročník
adventních koncertů České
televize, v němž vystoupí
mimo jinéHana Zagorová, Pa-
vel Šporcl, Lenka Filipová,
skupina Čechomor nebo
Adam Plachetka.
Nový rok začne na ČT po-

kračováním koprodukční mi-
nisérie Marie Terezie, jejíž
nové části uvede 1. a 2. ledna.
Po Novém roce se představí
pořad Peče celá země, ve kte-
rém se objeví 12 amatér-
ských pekařů a cukrářů. ČTK

Marek Eben, Eva Josefíková a Matouš Ruml DAVID RAUB

inzerce

Muzeum hlavního města Pra-
hy připravilo na nadcházející
měsíce v hlavní budově výsta-
vu děl slovenského ilustráto-
ra Juraje Martišky. Výstava
s názvemHravé obrázky před-
staví Martiškovu tvorbu
mimo jiné v knihách pro děti
a mládež českých autorů, na-
příklad Jiřího Holuba nebo
Ivony Březinové. Martiška se
výtvarně podepsal pod něko-
lik desítek učebnic a knih
pro děti a mládež. Ilustroval
třeba pohádky Hanse Christi-
ana Andersena a dětskou pub-
likaci Jiřího Holuba Kolik
váží Matylda. ČTK

Sovy v Labuti
Sovy nejsou tím, čím se
zdají být – pod tímto ná-
zvem, který nikoli náho-
dou odkazuje k legendár-
nímu seriálu Davida
Lynche Twin Peaks, vysta-
vuje Jiří Hauschka svá díla
od 12. listopadu v Art
& Event Gallery Černá la-
buť. Expozice potrvá až
do konce ledna 2020.

Týden vědy
Od pondělí 11. listopadu
se uskuteční v největších
českých městech Týden
vědy a techniky. Nejvíce
akcí bude v Praze. Téma-
tem letošního ročníku se
stanou globální hrozby –
klimatické změny, přírod-
ní katastrofy, plýtvání po-
travinami a další. Více na
webu Tydenvedy.cz.

Satira od Vosto5
Nový satirický pořad diva-
dla Vosto5 odhaluje prav-
du o lobbistickém soukolí
české politiky. Na interne-
tové televizi Mall.tv startu-
je osmidílný seriál Drbu
vrbu, který zaznamenává
revoluční svědectví. Auto-
ry novinky jsou třeba On-
dřej Cihlář, Jiří Havelka či
Tomáš Jeřábek. MET

Co bude na Silvestra?

Poslední den letošního roku
se na České televizi ponese
ve znamení zábavy.

● Speciální díly budou mít po-
řady Zázraky přírody, Všech-
nopárty a 168 hodin. Martin
Dejdar provede hudebně-zá-
bavní Silvestrovskou hodi-
nou dějepisu. Pavel Zední-
ček a Jana Paulová uvedou
pořad Do roka a do dna.

Šípek v Tančícím domě
Největší retrospektivní výstava Bořka Šípka představí
téměř 300 děl tohoto slavného českého výtvarníka, desig-
néra a architekta. V Galerii Tančící dům bude k vidění
250 váz a 40 originálních kusů nábytku. Expozice zahrne
také prototypy, které nebyly zatím nikdy vystaveny na ve-
řejnosti. Expozice potrvá od 13. listopadu až
do 22. března 2020. GALERIE TANČÍCÍ DŮM

Muzeum. Hravé
obrázky Juraje
Martišky

Krátce

Vánoce v České televizi. Pohádka
s Ebenem, Čertí brko nebo výročí
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Proslavil se v soutěži Česko
Slovenská SuperStar, hraje
s kytarou na ulici a koncem
roku chystá nové album s ná-
zvem Blue. Pro deník Metro
se slovenský zpěvák Martin
Harich rozpovídal o tvorbě
v angličtině nebo třeba
o buskingu.

Nedávno byl zveřejněn
klip k písni Fight for you
(Bojovat za tebe). Za co
jste v poslední době
musel nejvíc bojovat vy?
Na česko-slovenském hu-

debním trhu je situace nasta-
vená tak, že musím bojovat
za to, abych mohl psát a tvo-
řit skladby takovým způso-
bem, že muzika bude moje
hlavní zaměstnání. V hudbě
jsem ale úplně po uši, tato
práce je splněný sen. Konkrét-
ně k této skladbě mohu říct,
že jsem bojoval i za to, aby
zněla tak, jak zní. Vznikala
rok a půl, což je poměrně
dlouhá doba na jeden song.

Vaše nové album Blue
bude v angličtině. Co
vás k tomu vedlo?
Přišlo to naprosto přiroze-

ně. Dlouho jsem přemýšlel
o tom, zda zpívat anglicky, či
slovensky. Slovenštinumiluji
a baví mě v ní tvořit. Ale tvo-
řím také v angličtině, a tak

jsem si řekl, že vydám i ang-
lické album.

Proč název Blue?
Chtěl jsem v písních udělat

pořádek. Rozdělit je podle ba-
rev. Je to jako s vínem, když
zavřete oči a někdo vám řek-
ne, ať v něm něco najdete,
tak to tam najdete. Písně
v albu Blue mají evokovat
modrou.

Četl jsem, že máte hodně
plodné období. Mnoho pís-

ní si prý dáváte takzvaně
do šuplíku. Kam na nové
songy chodíte?
Děje se to náhodou, na zá-

kladě různých podnětů.
Hodně cestuji. Bavím se s lid-
mi. Poslouchám jejich pří-
běhy, ty se ve mně občas
ukládají a z toho poté čer-
pám. Konkrétně tvorbu tex-
tu analyzovat neumím. Urči-
tě jsem si ale všiml, že za
těch osm let, co dělám hud-
bu, se moje písně někam po-
sunuly.

Říká se o vás, že písně
„testujete“ na ulici.
Hraní na ulici miluji. Je to

taková duševní očista. Sklad-
by jsou totiž na ulici úplně
nahé. Nejsou skryté za žád-
nou produkcí, za ničím. Člo-
věk jen vezme kytaru a hraje.
Když napíšu píseň a zahraji ji
na ulici, mám hned zpětnou
vazbu. Může se stát, že bude
moc osobní a lidemnic neřek-
ne. Nebo naopak lidi zaujme
natolik, že se zastaví a za-
čnou poslouchat. V poslední
době prošlo hodně mých pís-
ní tímto „filtrem“.

Hrajete i v pražských
ulicích?
Zatím jen jednou. Thom

Artway a já jsme hráli u Len-
nonovy zdi. Thommi busker-
skou cestu ukázal. Většina
muzikantů začíná na ulici
a vypracuje se na větší pódia.
Já to vzal naopak. Přes víkend
hraji organizované koncerty,
ostatní čas zpívám na ulici.
Vrátím se na začátek rozhovo-
ru. Busking je něco, za comu-
síte bojovat. Ne všude je totiž
povolený. Má pravidla. Ale
tomu rozumím. Někteří mu-
zikanti dělají velký rámus
a jejich hudba nezní tak, jak
by měla. I já už jsem se dostal
do konfliktu, že jsem hrál
moc nahlas.

Na kterých ulicích vás tedy
potkáme?
Hlavně v západní Evropě.

Taky už jsem hrál v USA. Do-
konce se mi díky buskingu
naskytla možnost napsat
hudbu do jednoho newyor-
ského muzikálu. To je věc,
kterou jsem zatím moc ne-
zveřejňoval. Bude to sice vel-
ká výzva, ale hrozně se na to
těším. Zatím ale víc prozra-
dit nemohu.

Zůstaňme ještě u buskin-
gu. Je podle vás škoda, že
se v Praze hraní na ulici
omezuje?
To je opravdu na dlouhou

debatu. Chápu lidi, kteří žijí
na Starém Městě a někdo jim
pod okny dělá bordel. Ani
mně by se nelíbilo, kdyby mi
někdo každý den hrál
u domu. Na druhou stranu je
to historická část města
a sem umění patří. Vždy si ale
říkám, že je to o lidech. Když
hraje člověk s citem a od srd-
ce a přijde na něj policie, že
porušuje pravidla, i ti strážní-
ci musí cítit, že je ten člověk
muzikant, a ne nějaký týpek,
který přišel dělat bordel. Vě-
řím, že i v Praze by se šlo vždy
nějak domluvit. Já hraji na
ulici pět let a pokaždé se mi
podařilo každý problém lid-
sky vyřešit. MAREK HÝŘMartin Harich při buskingu v Curychu DANIEL SALAČ

Proslavil se v soutěži Česko Slovenská SuperStar, kde se dostal do finále. Nakonec skončil na 4. místě a díky tomu získal spoustu fanoušků. RAJMUND PETRÍK

Písně jsou na ulici úplně nahé
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1. zápisník
2. otvor ve zdi
3. pláč
4. jitro

5. pruh půdy u řeky
6. třída A (hovor.)
7. výtvarník Adolf ?
8. písmeno í (hovor.)

Luštěnka

Počasí
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ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.40 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domov můj?
18.55 Události za okamžik

a počasí
19.00 Události
19.50 Branky, body, vteřiny
19.59 Losování Sportky a Šance
20.05 StarDance X...

kolem dokola
20.10 Svět pod hlavou (9/10)
21.10 Neviditelní (9/13)
22.05 Columbo
23.20 Případy detektiva

Murdocha XII
00.05 AZ-kvíz
00.30 Máte slovo s M. Jílkovou

16.00 Příběhy předmětů
16.25 Beneš: Za každou cenu
17.20 Moje století 1945-2018
18.15 Pivní putování (8/12)
18.45 Večerníček
18.55 Babylon
19.25 Metuzalém
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Kamera na cestách:

Domov aneb Kam
směřuje naše cesta (2/2)

21.05 Na cestě po východě
Estonska

21.35 Trabantem z Indie až domů
22.05 Gomora III (11, 12/12)
23.35 Okupace II (5/8)
00.20 Dům z karet V (11/13)

17.00 Odpolední Televizní
noviny, Sportovní noviny

17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3768)
19.30 Televizní noviny,

Sportovní noviny, Počasí
20.20 Mise Nový domov III
21.40 O 10 let mladší II
22.40 Whiskey Cavalier (7)
23.35 Beze stopy V (14)
00.30 Odložené případy V (9)
01.25 Odložené případy V (10)
02.05 Námořní vyšetřovací

služba: New Orleans (19)
02.45 Krok za krokem V (1)
03.15 Co na to Češi
03.55 Ordinace v růžové

zahradě 2 (573)
04.55 Novashopping

16.30 Odpolední zprávy
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Velké zprávy
19.40 Divošky
19.55 TOP STAR
20.15 Modrý kód (205)

Urvat kus života. Seriál
(ČR, 2019)

21.35 Show Jana Krause
22.35 Cesty k úspěchu
22.50 Temný Kraj II (10)

Kejklíři 2/2. Krimiseriál
(ČR, 2019)

00.05 Policie v akci
01.05 Spravedlnost v krvi IX (2)
02.00 Walker, Texas Ranger (2)
03.00 Námořní vyšetřovací

služba (2)

15.00 Óčko news
15.05 Mixxxer Show
17.00 Óčko news
17.05 Óčko hity
17.30 Smash!
17.35 Óčko hity
18.00 Cinema news
18.05 Óčko hity
19.00 Óčko news
19.05 Moje desítka
20.00 Óčko hity

Klipy nonstop
20.30 Cinema news

Nové filmy v kinech
20.35 Óčko hity

Klipy nonstop
21.00 CZ & SK

České a slovenské klipy
22.00 Óčko flirt

„A než tam
dojdu, tak vzteky
zčervenám.“

MIRIAM DUNDÁLKOVÁ
Facebook

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Teplotní rekordy: -6,8 °C (1842) 18,3 °C (1834)

DNES ZÍTRA PÁTEK SOBOTA

8/12 °C 8/12 °C 7/11 °C 8/12 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2019 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Kateřina Knížková
Ano, ale rozhodně

ne bublifuk
a nafukovací hrůzy.

Řešení sudoku

TAJNÉ
MENU
Gastronomická úroveň naší země je stále víc okouzlující a pře-
kvapivá. Nedávno jsem zažil v Praze na Smíchově v jedné
nejmenované restauraci něco, co mi v naší zemi zatím nikdo
nikdy nenabídl. Večer mne a manželku posadili ke zvýšené-
mu pultu do tvaru „U“, který celý obtékal otevřenou kuchyni,
a zeptali se, zda trpíme nějakou alergií nebo jestli nesnášíme
určité druhy masa, ryb, mořských plodů či ořechů, zeleniny
a tak dále. Moje žena zrovna moc neprahne pomušlích, ale ji-
nak u nás v rodině jíme prakticky všechno. Obzvláště já si

v rámci své práce občas
musím kousnout do pokr-
mů, které bych jinak rád
vynechal. Ale vraťme se
do tohoto výjimečného
podniku. Hned jak jsme
uvedli, co nemáme rádi,
jsme se dozvěděli, že do-
staneme tajemné osmi-

chodové menu. Co to bude, to je překvapí šéfkuchaře. A tak
jsme se nechali unášet dějem. A celý večer k nám přicházel je-
den z kuchařů, aby nám představil a vzápětí naservíroval mis-
ku s marinovanou dýní, pak několik hodin tažený vepřový
bok, levitující tuňákové lupínky, kadeřávek, „něco“ s citrono-
vou trávu a další velmi chutné delikatesy v menších degustač-
ních porcích. Něco podobného jsem zažil jen jednou
v životě – v michelinské restauraci na břehu moře; tedy tajné
menu o neuvěřitelných 32 chodech. Jediné, co číšník ozná-
mil, bylo, že část bude z lesa, něco z moře, část ze zahrady
a také z pole. Jsem rád, že už i u nás mají restauratéři skvělé
a atraktivní nápady – a navíc to výborně chutná!

Zdeněk Vegi
Patří, ale nesmí si
vynucovat platit za

svoji činnost.

Kuba Kašpar
Hudební busking

určitě! Je v každém
evropskémměstě.

Co říkáte na busking? Patří do Prahy?

Anketa

Strast se sérem
Hodně se hovoří o tom, že
o očkování proti chřipce
je malý zájem. Proč to asi
je? Snažil jsem se tomu
přijít na kloub. Je mi
88 roků a pravidelně se
každý rok dávám očkovat.
Za ta léta jsem ani jednou
chřipku nedostal, ani ka-
šel. Letošní rok je poně-
kud zvláštní. Moje praktic-
ká lékařka stále urguje do-
dání séra, ale dosud je ne-
dostala. Obrátil jsem se
tedy na zdravotní pojišťov-
nu s dotazem, kde je mož-
no očkování proti chřipce
obdržet. Po třech dnech
mi odpověděli, že očková-
ní provádí očkovací cen-
trum na Poliklinice v Re-
voluční ulici. Zvláště jsem
se zeptal, zda je to pro pa-
cienty nad 65 roků zdar-
ma. Byl jsem ubezpečen,
že ano. Navštívil jsem toto
zařízení – očkují, ale kaž-
dý si to musí zaplatit. Byl
jsem tím překvapen, ne-
boť jsem předpokládal, že
pojišťovna má dostatek in-
formací na to, aby pacien-
ti věděli, co mohou čekat.
Asi tomu ale tak není. Bo-
hužel.

VLADISLAV JABČÍK, PRAHA

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

Nudíte se ve škole? Pořiďte si výtisk Metra. To nás jako první
napadlo, když jsme se pokochali příspěvkem od@jan.konecny_,
který test ze stavebních konstrukcí zmáknul o půl hodiny dříve než
spolužáci. Janovi gratulujeme, a až se nám budou věci hroutit pod
rukama, víme, na koho se obrátit :)

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz pro ostatní čtenáře deníku Metro.
Pište, kreslete, zpříjemněte někomu den. Výtvor vyfoťte a sdílejte
na vašem Instagramu, tagujte #METROTAG. Otiskneme ho v novinách!

KOKRHÁNÍ

Řešení luštěnky

Sloupek

PAVEL
MAURER
MILOVNÍK JÍDLA

Citát

Něco podobného
jsem zažil jen jednou
– v michelinské
restauraci.



komerční příloha METROLIVE středa 6. listopadu 2019 19

Vychází hra Death
Stranding na
PlayStationu 4.

Otevřený a skvěle zpracova-
ný svět, působivý příběh a ex-
trémní cit pro detail. Právě
těmito vlastnostmi se prosla-
vily hry světoznámého tvůr-
ce Hidea Kojimy. Nyní do
jeho epického portfolia při-

bývá dlouho očekávaná no-
vinka Death Stranding, kte-
rá vychází již tento pátek ex-
kluzivně na PlayStation 4.
Tato prvotina Kojimova
vlastního studia Kojima pro-
ductions sklízí v prvních re-
cenzích renomovaných svě-
tových serverů téměř samá
absolutní hodnocení a zdá
se tak, že se máme opravdu
na co těšit.
Tvůrci vsadili na postapo-

kalyptický svět plný nebezpe-

čí. Svět téměř bez lidí ale poja-
li úplně jinak, než jsme
zvyklí. Death Stranding se
odehrává v budoucnosti. Lid-
stvo je kvůli vlnámmasových
vyhynutí na pokraji existen-
ce. Přežívá pouze v sofistiko-
vaných krytech. Komunikaci
mezi kryty i přesun zásob za-
jišťují poslíčci. Jedním z nich
je také Sam Porter Bridges, za
kterého ve hře budete hrát.
Svět, jímž poslíček prochází,
postrádá civilizaci. Právě to

jej ale činí nebezpečným. Co
vše může člověka v pustině
plné smrti ohrozit? A jsou
pouhýmokemviditelné hroz-
by jedinými, se kterými se
hráč ve hře setká? Strhující
příběh hráče chytne a nepus-
tí, čemuž pomáhá mimo jiné
i česká lokalizace v podobě ti-
tulků.
Death Stranding můžete

předobjednat v interneto-
vémobchoděMironet – bude-
te mít jistotu, že vám hra do-

razí přímo v den oficiálního
vydání, abyste ji mohli začít
okamžitě hrát. Jako předob-
jednávkový bonus zde získá-
te navíc několik exkluziv-
ních herních předmětů. Po-
kud si chcete hru užít napl-
no, ale nevlastníte konzoli
PlayStation 4, můžete si v Mi-
ronetu pořídit i výhodný balí-
ček obsahující hru Death
Stranding a výkonnou konzo-
li PlayStation 4 Pro. To vše za
11 590 korun.

Hra přináší svět plný nebezpečí. 2x MIRONET

Na moderních telefonech na-
jdeme množství věcí, které
by se teoreticky mohly poka-
zit. Statistiky oprav ale hovoří
jasně. Zdaleka největší slabi-
nou chytrých telefonů jsou
křehká skla displejů. Ta sice
mnohdy odolají poškrábání,
náraz už ale většinou nevydrží.
I když se výrobci telefonů

předhání v tom, kdo vyrobí
odolnější sklo, stále se niko-
mu nepodařilo vynaleznout
takové sklo, které by součas-
ně odolalo poškrábání, ohy-
bu i nárazu. Výměna disple-
je ale rozhodně nebývá lev-
ná, někdy může stát i tisíce

korun. Existuje tedy lepší ře-
šení?
Odpověď na problémpřiná-

ší český výrobce RECALL. Ten
nabízí pod značkou FIXED ši-
rokou škálu ochranných skel
pro mobilní telefony většiny
výrobců na našem trhu.
A proč svůj telefon vlastně vy-
bavit ochranným sklem?
Ochranné sklo, které samo
o sobě strojí mnohem méně
než nové sklo telefonu, fun-
guje v podstatě jako přidaná
deformační zóna, která absor-
buje nárazy. Sklo tak ochrání
telefon například při pádu.
Tloušťka skel FIXED je při-

tom pouze zlomek milimet-
ru (přesněji 0,33 mm). Svým
tvarem přesně kopíruje dis-
plej telefonu, čímž jej doko-
nale chrání. Skla FIXED exis-
tují i v úpravách s takzvaným
2,5D či 3D zakřivenímpro dis-
pleje zahnuté po stranách.
Ochranná skla FIXED chrá-

ní displej také před mastno-
tou, zanecháním otisků prs-
tů, poškrábáním či nečistota-
mi. V případě nárazu se sice
přidané ochranné sklo s nej-
vyšší pravděpodobností po-
škodí, zvýší se ale pravděpo-
dobnost, že displej pod
ochranným sklem zůstane

nepoškozen. Místo výměny
displeje za tisíce korun tedy
pouze vyměníte ochranné
sklo, jehož cena se k podob-
ným částkám ani neblíží. Na-
příklad v e-shopu Mironet
můžete běžně získat ochran-
né sklo FIXED už od 49 ko-
run. V rámci právě probíhají-
cí akce Black Fridaymůže být
ochranné sklo vaše ještě pod-
statně levněji. Většinu
ochranných skel má obchod
dostupnou skladem, a pokud
nechcete riskovat chybnou
aplikaci skla, vMironetu vám
je na požádání rádi zdarma
nalepí.

Hrůzostrašná budoucnost

Dlouho očekávaná novinka Death Stranding

Ochranná skla. Smutné prasklé displeje

Hlavní partneři soutěže Realiťák roku:

1. Realitní ples, 18.1.2020, Národní dům na Vinohradech

Slavnostní vyhlášení
soutěže Realiťák roku
Více informací a vstupenky získáte na webu
www.realitni-ples.cz

www.mironet.cz

Předobjednávka

Herní hit roku 2019
se super bonusem

krabicová distribuce / akční hra
+ zdarma preorder bonus za 599 Kč

PS4 Hra Death Stranding

s českými
titulky
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Firma, kde už od roku 1949
vznikají hodinky Prim, by na-
bídla víc ručně zhotovených
časomír. „Nejsou ale hodiná-
ři,“ říká Milan Kozel, generál-
ní ředitel Eltonu hodinářská
z Nového Města nad Metují.

Kolik se jich v České repub-
lice ročně vyučí?
Výuka mladých hodinářů

probíhá v jedinémmístě – na
Střední škole průmyslové,
technické a automobilní v Jih-
lavě. Obor ukončí v rámci
denního studia jen okolo de-
seti hodinářů ročně pro celou
Českou republiku. Získat je
do naší výroby hodinek PRIM

do Nového Města nad Metují
je poměrně obtížné.

Spolupracujete s jihlav-
skou školou?
Studenty zveme na praxe,

do školy dodáváme různé
učební pomůcky a materiál
pro praktickou výuku. Hledá-
me zájemce i na veletrzích
pracovních příležitostí. Se
školou v Jihlavě řešíme mož-
nost otevření dálkového stu-
dia na míru podle našich po-
třeb. Vedle absolventů za-
městnáváme hodináře, kteří
vystudovali příbuzný obor.
V Eltonu je pak sami připra-
vujeme na práci s našimi me-

chanickými strojky. Je to ná-
ročné časově i finančně.

Existuje šance, že se zájem
o jemnou mechanickou
práci zvýší?
Nedostatek hodinářů souvi-

sí s celkovým propadem uč-
ňovského školství, postupně
se ale daří zájem o tuto profe-
si zvyšovat. Od příštího roku
nabídne obor Jemný mecha-
nik-hodinář i Střední průmys-
lová škola přímo v Novém
Městě nad Metují, kde sídlí
naše továrna. To určitě pomů-
že rozvoji hodinářství v regio-
nu, který je s výrobou hodi-
nek spjat desítky let. PH

Do roku 2030 celo-
světově zanikne
kvůli robotizaci
a automatizaci
dvacet milionů
pracovních míst
ve výrobě.

Jen v Evropské unii to bude
pro téměř dva miliony lidí
znamenat, že budou muset
změnit profesi a rekvalifiko-
vat se. Nejinak tomu bude
v Česku. Čtvrtá průmyslová
revoluce se skloňuje ve všech
pádech.
Téměř čtyřicet procent fi-

rem, které vykazují vysoký
růst, už zavádí řešení na bázi
umělé inteligence. V USA do-
konce do tří let převezme
umělá inteligence strategic-
ké pozice ve všech firmách.

Katastrofa pro montovny
Česko za ostatními regiony

zaostává. Více než dvě třetiny
tuzemských firem sice připra-
vuje či experimentuje s umě-
lou inteligencí, ale do fáze im-
plementace se dostalo jen
17 procent. Ekonomové z Ox-
fordu však varují, že negativ-
ní dopad robotizace postihne
nejvíce státy a oblasti, které
stojí na nekvalifikované pra-
covní síle a jsou méně pro-
duktivní. Obávat se o svůj
osud mohou ty regiony, kde
jsou montovny.

Konec stávajících profesí
a vznik nových
Na jedné straně budoumís-

ta zanikat, ale růst spojený
s automatizací a robotizací
přinese nová v jiných obo-
rech. „Tento trend je patrný
již nyní. Například meziroč-
ně se poptávka po software
developerech zvýšila jen
v USA o 572 procent,“ pozna-
menává Barbora Wachtlová
ze společnosti Green Fox Aca-
demy, která zajišťuje rekvali-
fikační kurzy programování.
„Nejinak je tomu také v Čes-
ké republice – i zde poptávka
strmě stoupá. V současné
době chybí na trhu práce tři-
cet tisíc IT odborníků,“ říká
Wachtlová.
Navíc lze očekávat, že po-

stup další průmyslové revolu-
ce jejich potřebu ještě zvýší.
„Jak poroste tlak na využívá-
ní technologií, lidé se je bu-

dou muset naučit používat.
V budoucnu se v práci bez zá-
kladů programování neobe-
jdou,“ myslí si Barbora
Wachtlová. IT totiž zůstane
jednou z nejstabilnějších
a nejjistějších profesí. Jí se
změny nedotknou. Oproti
tomu lidé z mnohých dalších
oborů budou muset projít re-
kvalifikací a najít si uplatně-
ní v jiné sféře.

Jeden robot za dva lidi
Jejich stávající práci totiž

postupně přeberou průmyslo-
ví roboti. Podle expertů doká-
že jeden stroj ve výrobě za-
stat práci za 1,6 člověka. Na-
víc celý proces zefektivní
a zrychlí. Jen v posledních le-
tech se celosvětově počet ro-
botů ztrojnásobil, a to na

2,25 milionu. Přitom už za je-
denáct let jich má být podle
odhadů 20 milionů. Z toho
rovných 14 milionů v Číně.
To se promítne také do za-

městnanosti. Celosvětově by
se mělo jednat o 20 milionů
míst ve výrobě, která zanik-
nou. V EU odborníci hovoří
o necelých dvou milionech.
Jenže to jsou čísla jen za jed-
no odvětví. Dopady čtvrté
průmyslové revoluce budou
daleko širší a zasáhnou imno-
hé další obory, jakými jsou
služby, obchod či bankovnic-
tví. V součtu se bude jednat
o zhruba desetinásobek lidí,
kteří budou muset řešit svoji
budoucnost. V Česku se uvá-
dí až 3,9 milionu pracovních
pozic, na nichž za deset let
člověka nahradí robot. MET

Při nástupu do nového za-
městnání je běžné sjednání
zkušební doby, aby si obě
strany vyzkoušely, zda práce
a její náplň plní vzájemná
očekávání. Rozhodně se ale
nejedná o povinnost.
Hlavním důvodem, proč

zkušební dobumít, je snadné
vypovězení sjednaného úvaz-
ku či pracovního vztahu. Jde
v podstatě o jakousi ochran-
nou lhůtu. Často se například
stává, že zaměstnavatel při-
jme ideálně kvalifikovaného
zaměstnance, který ale ne-
umí fungovat v týmu nebo si
s ostatními nesedl.
Právě to může ošetřit zku-

šební doba. Nebo naopak –
při pohovoru vám může za-
městnavatel nabízet téměř
vysněnou práci, vy však bě-
hem pár dnů zjistíte, že to až
zas tak skvělé není. Díky zku-
šební době můžete pracovní
poměr bez potíží ukončit.
Minimální délka zkušební

doby stanovená není. Sjedná-
vá se většinou na dobu třímě-
síců, což je maximum. U ve-
doucích pracovníků ji lze
sjednat až na šest měsíců.
Současně platí, že nesmí být
delší než půlka pracovního
poměru. Pokud byste tedy
uzavřeli smlouvu na dobu ur-
čitou v délce čtyřměsíců, zku-
šební doba může být maxi-
málně dva měsíce dlouhá.
Na závěr je dobré zmínit,

že ve zkušební době nevzni-
ká nárok na odstupné!
Odpovědi na některá té-

mata najdete také na strán-
káchwww.azlegal.cz. Případ-
né dotazy můžete posílat na
pavel.hrabica@metro.cz.

Leona Jíchová, AZ Legal

Metroporadna.
Zkušební doba
má pravidla

Ruční výroba ELTON

Místo člověka nastupují počítačové algoritmy. ARCHIV

Nezaměstnanost

2,72
Stále se držíme na evrop-
ském výsluní. Lidí bez práce
je v celorepublikovém průmě-
ru už dlouhodobě pod tři pro-
centa. V hlavním městě byla
na konci září bez práce do-
konce pouhá dvě procenta
práceschopných lidí. V Praze
nabízely firmy přes 74 tisíc
volných pozic, ve Středočes-
kém kraji téměř šedesát tisíc.
V celém Česku hledají zaměst-
navatelé 345 tisíc lidí.

Hodinářství. Jemných mechaniků se
učí málo, ale blýská se na lepší časy

Robotizace donutí lidi
měnit kvalifikaci

Ztráty i nová místa

2035
Do uvedeného roku nahradí
v Japonsku roboty polovinu
pracovních míst.

120
Počet průmyslových robotů
v Česku na 100 tisíc obyvatel.

133
Po roce 2020 vznikne celosvě-
tově robotizací přes 130 milio-
nů nových pracovních míst.
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přidejte se k nám.
Lidé jsou základem
naší společnosti.

Přijímáme

PRACOVNÍKY
OSTRAHY

(vhodné i pro OZP)

- Nadstandardní
hodinová mzda
- Dlouhodobá
spolupráce

- Týdenní zálohy
na mzdu

Tel.: 778 774 873
Bezplatná linka
800 100 187
www.ssi.cz

• BOŽSKÁ TĚLA! Chceš pár fo-
teček? Stačí poslat SMS ve tvaru
80EES a text na 909 15 50

• BohatáMagda72.Dopřej bá-
bince prožít, prosím, aspoň ještě
jednou pěkně mokrý orgasmí-
ček! Odměním se ti! Zavolej mi
na 909 80 50 40 nebo napiš SMS
na 909 15 45 s kódem 62ZDD
a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/80Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

Miliony bere
outsider
Nejslavnější australský
dostih Melbourne Cup vy-
hrál Vow and Declare, jedi-
ný domácí kůň ve více než
dvacetičlenném startov-
ním poli, s jezdcem Crai-
gemWilliamsem (v popře-
dí). Čtyřletý valach si jako
outsider doběhl pro více
než polovinu z celkové do-
tace osm milionů austral-
ských dolarů, tedy zhruba
126 milionů korun, těsně
před irským Master of
Reality. Jeho slavný žokej
Frankie Dettori se ani letos
nedočkal premiérového
triumfu v Melbourne. AP

V zápase pravdy
se nepředstaví
žádný nováček.
Šilhavý povolal
i Ondráška.

V nominaci českých fotbalis-
tů na závěrečné dva zápasy
kvalifikace mistrovství Evro-
py s Kosovem a v Bulharsku
chybí zraněný Patrik Schick.
Útočník Lipska sice figuruje
mezi náhradníky, ale jeho do-
datečné povolání není příliš

pravděpodobné. Trenér Jaro-
slav Šilhavý do dvacetičlenné-
ho výběru nezařadil žádného
nováčka, nominaci ještě roz-
šíří o další tři hráče. „Včera
jsem s Patrikemmluvil, říkal,
že už sám trénuje. Lipsko
dnes hraje Ligu mistrů, není
s nimi, ale tento týden by se
měl snad už i zapojit. Nicmé-
ně ho to ještě trošku bolí. Šan-
ce je malá, vidím to na mini-
mumprocent. Má tréninkové
i herní manko, je to spíš naše
zbožné přání,“ popsal na vče-
rejší tiskové konferenci Šilha-
vý. V nominaci není příliš
změn oproti říjnovému sra-

zu. Vracejí se uzdravení
obránci Tomáš Kalas, FilipNo-
vák a Pavel Kadeřábek, na-
opak stále chybí zranění Ma-
rek Suchý, David Pavelka
a dlouhodobě i kapitán Bořek
Dočkal.
Chybí také plzeňský Jan Ko-

pic, který figuruje po zdravot-
ních problémech mezi ná-
hradníky amohl by být povo-
lán dodatečně. Šilhavý opět
nominoval útočníka Zdeňka
Ondráška, jenž coby nováček
v říjnu rozhodl vítězným gó-
lem o domácí výhře 2:1 nad
Anglií. Český celek po překva-
pivém vítězství nad Albio-

nem drží před závěrem kvali-
fikace postupové druhé mís-
to o bod před třetím Koso-
vem.
Národní tým přivítá Koso-

vo 14. listopadu v Plzni a v pří-
padě vítězství si s předstihem
zajistí účast na šampionátu.
O tři dny později se reprezen-
tanti představí v Bulharsku,
které již nemůže postoupit.
V Sofii se bude hrát před
prázdným hledištěm kvůli
disciplinárnímu trestu pro
Bulhary za rasistické projevy
fanoušků při předchozím do-
mácím duelu v říjnu s Anglií,
který skončil 0:6. ČTK

• Hotel DAP Praha 6 přijme
číšníka na HPP, plat od 23
tis.+benefity. Možnost ubyto-
vání do 2 tis/měs. CV na
olga.tepla@vlrz.cz.210168

• Hotel DAP Praha 6 přijme
pomocnou sílu do kuchyně,
prům.plat 20 tis. Možnost uby-
tování do 2 tis/měs. Tel.
721867893.210171

• Přijmeme mladé kolegy do
skladu vOlomouci. Noční smě-
ny, týdenní zálohy, možnost
ubytování, … Více informací
na čísle 739220120. 210221

Seznámení
• 55-letý Němec, živnostník
hledá ženu pro život. Tel.
736126955210581

Starožitnosti
• Mongolské,čínské,japon-

ské,turecké,perské starožit-
nosti a obrazy i evropské histo-
rické zbraně - koupím.
M:776 35 88 65194692

PRODEJ NA LÉTO 2020 ZAHÁJEN
KORFU - KYPR - ALBÁNIE

MALTA - MADEIRA - ŠPANĚLSKO

Vysvětlivky: *** - počet hvězdiček hotelu, S - studio,
BS - bez stravy, SN - snídaně, PL- polopenze, PP- plná penze

TYTO A MNOHO DALŠÍCH NABÍDEK NALEZNETE NA:
WWW.AGLTRAVEL.CZ a WWW.HORYMORE.CZ

Pension Bergblick - Bad Goisern 7 23.11. *** SN 6 514
Apt. Russbach - Dachstein West 7 23.11. S BS 5 870
Musikantenwirt - Dachstein West 7 23.11. ** PL 7 830
Chaty (4 osoby) - Loser-Altaussee 7 07.12. S BS 7 551
Gasthof Kirchenwirt - Gosau 7 12.12. *** PL 11 120
Sporthotel Dachstein West 7 14.12. *** PL 9 146
Apt. Rosengartl - Zillertal Arena 7 14.12. S BS 9 804
Hotel Der Abtenauer - Abtenau 7 05.01.20 ***+ SN 7 172
Gasthof Venedigerblick - Rosental 7 12.01.20 *** PL 8 676

ZIMNÍ SEZÓNA - sleva až 6%
( 800 222 210( 800 222 210

CK AGL travel
Jungmannova 6, Praha 1

www.AGLtravel.czA G L t r a v e l

RAKOUSKO - LYŽE - autem
Destinace dop. noci/termín kateg. strava cena od

A G L t r a v e l

ITÁLIE - LYŽE - autem

POZNÁVACÍ ZÁJEZDY

Residence Petit Tibet - Valle d'Aosta 7 23.11. S BS 6 514
Hotel Marianna - Val di Fassa 6 01.12. *** PL 8 404
Hotel Alpen Village - Livigno 7 01.12. *** PL 15 726
Hotel Bellamonte - Val di Fiemme 7 07.12. **** PL 8 488
Hotel Capitani - Bormio 7 07.12. *** PL 11 778

SIBIŘ - ZIMNÍ POHÁDKA 6 10.02. **/*** PP 39 990
MEXIKO - KOLÉBKA MAYSKE CIVILIZACE 7 10.03. **/*** SN 49 990
PETROHRAD - BENÁTKY SEVERU 4 09.04. *** PL 19 990
UZBEKISTÁN 9 25.08. **/*** PL 39 990
MADEIRA - KVĚTINOVÉ SLAVNOSTI 7 08.05. ** SN 19 490

Cestování - nabídka Intimní

Krátce

Tůma pojede
na čtyřkolce
Závodní tým Barth Ra-
cing se po roční přestáv-
ce opět představí na Ral-
lye Dakar. Na start legen-
dární soutěže se v jeho
barvách tentokrát posta-
ví jen jeden muž, Zde-
něk Tůma se zapojí do
závodu čtyřkolek.

Šimek se
vrací z farmy
Český hokejový obránce
Radim Šimek se vrátil do
prvního týmu San Jose
Sharks z farmy, kde se
rozehrával po doléčení
zraněného kolena.
Sedmadvacetiletý rodák
z Mladé Boleslavi nastou-
pil za San Jose Barracuda
v nižší soutěži AHL ve
dvou zápasech a připsal
si dvě asistence.

Za napadení
fanouška jen
napomenutí

Brazilský fotbalista Ney-
mar nebude obviněn za
to, že po finále Francouz-
ského poháru uhodil fa-
nouška Rennes. Hvězda
Paris Saint-Germain vy-
vázne podle agentury
AFP s písemným napo-
menutím. ČTK

Schick? Zbožné přání

Práce - nabídka

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178



Sledujte telku
s Androidem!

Ano, umím DVB-T2

Jsem krásná
i vypnutá

Velkolepá zábava

ANDROID SMART LED 4K Ultra HD TV, 139 cm
Podpora HDR pro vysoký dynamický rozsah
Micro Dimming pro optimální hodnotu jasu
Bohatý a jasný zvuk Dolby Audio

55“ TCL 55EP660

ANDROID SMART LED 4K Ultra HD TV, 164 cm
Podpora hlasového ovládání
Zvuková technologie Dolby Atmos
Zabudovaný chytrý Google Assistant

65“ TCL 65EC780

ANDROID SMART LED 4K Ultra HD TV, 164 cm
Zabudovaný chytrý Google Assistant
Možnost stahovat aplikace díky Google Play
YouTube s podporou 4K rozlišení

65“ TCL 65EP660

ANDROID SMART LED 4K Ultra HD TV, 188 cm
Smart HDR pro vysoký dynamický rozsah
Operační systém Android TV 9.0
Podpora chytrého asistenta Amazon Alexa

75“ TCL 75EP660

--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
--
-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Kup na www.alza.cz nebo volej 225 340 111
Uvedené ceny jsou v CZK s DPH a platí od 6. 11. 2019 do odvolání nebo vyprodání interních skladových zásob. Změna ceny vyhrazena, více na www.alza.cz/reklama. Aktuální ceny najdete vždy na www.alza.cz. Dárky jsou dodávány pouze do vyčerpání zásob.

Doprava
zdarma

18 999,-

16 990,-
obj. kód: WK690f1m1

24 990,-
obj. kód: WK690f2a1

35 999,-

29 990,-
obj. kód: WK690f8

-11 %

-17 %

Doprava
zdarma

Doprava
zdarma

Doprava
zdarma

Doprava
zdarma

12 999,-

9 990,-
obj. kód:WK690c2a

-23 %

Televizi s DVB-T2 kup na

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Nechceš přijít
o své pořady?
Pořiď si televizi připravenou na DVB-T2.


